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Poslovni uspeh v pivom polloliu 
obolo dobro lollno 

Zaključili smo prvo pollet
je, sestavili periodični obra
čun i n  tako ugotovili, kako 
smo poslovali v tem obdob
j u .  Letos smo iz dotedanjega 
TOZD Proizvodnja na novo 
organizirali 3 TOZD-e In sicer 
TOZD obutev 21ri, TOZD 
obutev Gorenja vas i n  TOZD 
plastiko. Glede n a  omenjeno 
moramo, zaradi primerjave z 
istim obdobjem preteklega 
leta, obravnavati uspeh vseh 
treh TOZD skupaj.  

Iz podatkov j e  razvidno, 
da smo ustvarili za 75 % več 
celotnega prihodka. Ob tem 
moramo upoštevati, da se j e  
z novo organiziranimi TOZD 
povečala interna realizacija. 
Ce odštejemo omenjeno po
večano interno realizacijo, se 
j e  celotni prihodek povečal 
za 47 %. V istem odstotku j e  
porastel tudi dohodek. Oseb
ni dohodki vseh treh TOZD 
in delovnih skupnosti skup
nih služb so v primerjavi z 
istim obdobjem preteklega 
leta porastli približno za 30 
odst. Na ta odstotek porasta 
so predvsem vplivale akonta

cije .izplačane ob praznova
n j u  30-letnice obstoja tovar
ne. 

TOZD obutev Žiri j e  ustva
ril dohodek v višini pogodbe
nih obveznosti, prispevkov za 
odvod SIS ter za pokritje 
osebnih dohodkov. TOZD obu
tev Gorenja vas in TOZD pla
stika pa sta poleg omenjene
ga razporedila ostanek do
hodka v sklade, TOZD obu
tev Gorenja vas v višini pol 
milijona dinarjev, TOZD pla
stika pa nekaj nad milijon in 
pol dinarjev. 

V primerjavi s preteklim 
letom smo zabeležili lep 
uspeh, s a j  pred letom dni 
nismo ustvarili zadosti do
hodka niti za pokritje pogod
benih in zakonskih obvez
nosti ter osebnih dohod
kov. Seveda j e  potrebno 
omeniti, da smo v letu 
1976 imeli 11 % neplačane 
realizacije, medtem ko j e  le
tos znesek neplačane realiza
cije nepomemben. 

TOZD prodaja j e  ostvarila 
za 7 % več celotnega prihod
ka ter za 10 % več dohodka. 
Osebni dohodki so porastli 

za približno 26%, ostanek 
dohodka za sklade pa j e  ne
koliko manjši kot pred le
tom dni. 

Zaloge repromateriala 
TOZD obutev Ziri in TOZD 
plastika so se po stanju 30. 

t o v f k m «  o b u t v e  s i r i  

junija znižale za približno 
40 %. Zaloge nedovršene pro
izvodnje so porastle v TOZD 
obutev Ziri za 40 %, v TOZD 

Ce proizvodnja nemoteno teče, so  tudi  poslovni uspehi večji. 

obutev Gorenja vas za 25 %, 
v TOZD plastika za 82 %. 
Prav tako so po tem stanju 
višje tudi zaloge gotovih iz
delkov v TOZD obutev Ziri 
za približno 50 % po vredno
sti, v TOZD prodaja s o  za
loge domače obutve nižje po 
vrednosti za 10 %, zaloge tu
j e  obutve pa višje za 43 %. V 
TOZD plastika so zaloge go
tovih izdelkov nižje za 13 %. 
Zaloge repromateriala in ne
dovršene proizvodnje so se 
povečale predvsem z name
nom, da bi proizvod j a nemo
teno potekala, zaloge gotovih 
izdelkov pa zaradi tega, ker 
smo v letošnjem letu precej 
pre j  pričeli s proizvodnjo 
smučarske in tekaške obutve, 
ki j o  bomo odpremili kup
cem šele v drugem polletju. 

Povečane zaloge v precejš
n j i  meri vplivajo tudi na 
slabšo likvidnost naše delov
ne organizacije. V prvem pol
letju smo poleg izvoznih kre
ditov koristili tudi kredite za 
ostale namene. Znano nam 
je, da so zaloge potrebne, 
vendar bomo morali čim 
prej  poskrbeti, da bodo pred
vsem zaloge repromateriala 
in gotovih izdelkov dosegle 
čim bolj  primerno višino. Na 
zmanjšanje likvidnosti j e  
vplivala tudi petnajstdnevna 
poravnava računov (faktur). 
Glede na to, da v precejšnji 
meri izvažamo, za kar takoj 
koristimo izvozne kredite ter 
prodajamo v lastnih proda
jalnah za sprotno plačilo, 
nam novi predpisi niso bist
veno izboljšali likvidnosti. 
Naša delovna organizacija 
j e  pred uveljavitvijo teh 
predpisov predvsem v pred-
sezonskih obdobjih, ko j e  bi
la nabava materiala zelo ve
lika, poravnavala fakture ve
čjim dobaviteljem na daljši 
rok, medtem ko sedaj plaču
jemo v predpisanih petnaj
stih dneh, zato moramo ko
ristiti tudi več kreditov. 

Iz kratkega povzetka o po
slovanju lahko ugotovimo, da 
smo prvo polletje dokaj ugo
dno zaključili. rPed nami j e  
mnogo izdatnejše drugo pol
letje, kar nam d a j e  upanje, 
da bomo ob zaključnem ra
čunu lahko ugotovili, da smo 
bili v letu 1977 uspešni. 

Ana Strlič 
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Proizvodni probiemi po dopustu 
v glavnem j e  delo po do

pustu steklo normalno, člani 
delovnega kolektiva so se za
vedali, da j e  dopusta konec, 
pa j e  bila zato proizvodnja 
že prvi delovni dan po dopu-

njih vozičkov. Za prevažanje 
težjih tovorov j e  predviden 
viličar, ki bo zelo olajšal de
lo. 

Nekatere probleme imamo 
vse leto. To j c  predvsem ča-

Montaža predstavlja pomemben del  proizvodnje. 

stu skoraj  enaka ostalim dne
vom med letom. 

Večji problemi pa so bili v 
TOZD Plastika, ker se j e  pro
izvodnja med dopustom se
lila v nove prostore. 2e med 
selitvijo so se pokazale števil
ne pomanjkljivosti, ki izvira
j o  že iz samega načrta, nedo
slednosti izvajalca, ali pa nuj
nih novih zahtev. Da bi pro
izvodnja stekla nemoteno, j e  
bilo treba čim hitreje odpra
viti glavne probleme. Tako 
se sedaj delo počasi normali
zira. Zaradi velikih obvezno
sti do kupcev j e  poizkusna 
proizvodnja kar takoj prešla 
v redno proizvodnjo. Delovni 
pogoji so se izboljšali, niso 
pa še urejene naprave za 
ogrevanje in zračenje. 

Tu j e  še  vprašanje trans
porta. Lahko rečemo, da se 
pri načrtovanju na to ni do
sti mislilo, zato bo tudi tu 
treba najti  začasno rešitev, ki 
bo bolj  primerna od doseda-

kanje na material, oziroma 
sestavne dele in pomanjka
n j e  zgornjih delov. Zaradi 
vsega tega pa prihaja v mon
tažnih oddelkih do večkrat
nih zamenjav artiklov, oziro
ma izdelave. 

Letošnji stirinajstdevni ko
lektivni dopust j e  bil prvi za 

marsikaterega delavca, kajt i  
vsa prejšnja  leta so imeli od
delki za proizvodnjo smučar
ske obutve samo teden dni 
dopusta. 
Vedeti pa moramo, da kl jub 
temu vsi le niso imeli kolek
tivnega dopusta. Vzdrževalna 
služba j e  imela težko nalo
go, tako da niso bili dovolj 
samo običajni delavniki. 

Preselitev celotnega postro-
jenjn oddelka plastike, vklju
čno tudi strojev za brizganje 
smučarske obutve, j e  zahte
vala izredno prizadevanje. 
Tudi večina delavcev v plasti
ki j e  delala, vmer. pa so še 
pomagali pri selitvi. To j c  
bilo potrebno zato, da bi se
litev čim manj okrnila pro
izvodnjo in s tem dobavne 
roke. Lahko ugotovimo, da 
j e  bila odločitev o selitvi ute
meljena in pravočasno izvr
šena in da zaradi tega ne bo 
prišlo do večjega zamujanja 
rokov. 

Vzdrževalna služba pa j e  
poleg ostalih nalog dobila še 
dodatno delo. Namreč že ta
koj  prvi dan kolektivnega do
pusta j e  v naš obrat na Colu 
udarila strela, vsled česar j e  
bilo treba obrat v celoti pre-
pleskati. 

Da pri tem ni prišlo do 
hujših posledic, se lahko za
hvalimo prisebnosti delavk, 
ki so bile ta čas v obratu 
in sosedom, ki so požar takoj 
zadušili, sicer bi lahko prišlo 
do večje katastrofe. Tako j e  
škoda po dosedanjih ocenah, 
ker dokončnega obračuna še 
ni, nekaj starih milijonov. 

Marijan Bogataj 

Na pripravi v lahki šivalnici. 

Organizacija konireie je pri nas težavna 
Zakaj? Med glavnimi vzro

k i  j e  menjavanje naših nad
rejenih služb. Smo več ali 
m a n j  zaželjeni, kar j e  p o  
svoje razumljivo. Samostoj
n i  nismo, s a j  smo več aH 
m a n j  pod vpl ivom nadreje
nega, nam tudi hromi naše 
delo. 

Malo hudomušnosti ne ško
di, pravijo. V mislih imam 
naše krmarje, katerim j e  
omogočeno, da lahko kontrol
no službo prepahujejo sem 
in tja, čeprav so sami dokaj 
malo storili za kakovost iz
delkov. Sodim, da bi kontro
la morala biti bol j  samostoj
na. Ni! rečem, da bi v določe
nih primerih ne smeli skup
no odločati s tehnično ali 
prodajno službo. 

Kljub temu, da j e  kontro
la v okviru tehnične službe, 
še ni rečeno, da bo zaradi te
ga čisto nemočna. Važno je, 
k a j  in koliko smemo storiti 
sami, k a j  bomo storili po na
logu nadrejene službe. Upa
mo, da se bomo zedinili z 
edinim ciljem — kvaliteta na
ših izdelkov. 

Se nekaj, čutim nekakšno 
praznino med medfazno kon
trolo in končno kontrolo. Ta
ko se zgodi, da prepozno od
krijemo večjo napako, na 
kar zanesljivo vpliva pre
majhna povezava odgovor
nih ljudi. 

Kontrolno delo j e  tudi eno
lično. Samo hip nezbranosti 
ali površnosti pa že zgrešimo 

r 

Delo kontrole j e  težavno 

Zaradi tega morajo večkrat 
zamenjati kak čevelj v mon
taži. Ob takem slučaju, se 
povečajo tudi proizvodni 
stroški. Vse kaže, da j e  pre
malo odgovornosti vseh sode
lujočih. Kakšen bo izdelek, 
vidimo že pri vzorcu. Takrat 
se že opazijo šibke točke v 
nekaterih fazah. Preden gre 
model v serijsko proizvod
njo, bi morali testirati že 
sam gornji del, ne samo kon
čni izdelek (vzorce). S tem bi 
se izognili marsikateri nepri-
liki v nadaljnji serijski pro
izvodnji. 

Zadovoljiva izdelava j e  pri 
smučarski in tekaški obutvi. 
Smučarski modeli so zelo 
skrbno pripravljeni. Večkrat 
pa se pojavl ja jo napake pri 
tekaških gornjih delih take 
napake največkrat ne najde
j o  lastnika. Težave so v tem. 

da so v težki montaži pre
majhne količine posameznih 
artiklov, kar močno vpliva na 
storilnost in kakovost izdel
ka. 

Pri nekaterih artiklih goj-
zer izdelave (planinski) bi 
morali bolj  skrbeti za sklad
nost nekaterih materialov. 
To terja v nujnih primerih 
več truda, da j e  dobro oprav
ljeno. 

Podobne težave so tudi v 
lahki montaži. Pogoste me
njave artiklov in majhne ko
ličine največkrat botrujejo 
slabi kvaliteti. oKnčna kon
trola j e  večkrat primorana 
izločati precejšnjo količino 
nekvalitetne obutve. 
Le večje seri je modelov nam 
zagotavljajo veliko storilnost 
in primerno kakovost. 

Ivan PECELIX 

Kvaliteto lio naibeljšl 
prodajalec 

napako na izdelku. Slabo 
opravljeno delo nakoplje od
delku precej delovnih u r  in 
prinese finančni neuspeh. Sa
mokontrola j e  zato zelo po
trebna. Leta  bi pomagala 
medfazni kontroli pravočas
na odkrivati napake. S takim 
sodelovanjem bi  zagotovili 
boljši uspeh oddelka. 

Nejasnosti so tudi v sami 
kontroli, ki j ih bo treba od
praviti. 

Kakovost naših izdelkov 
precej niha. Na splošno se 
nekoliko izboljšuje, čeprav j e  
še vedno dovolj napak, do 
katerih ne bi smelo priti. 

Večkrat se zgodi, da napa
ke na gornjih delih odkrijejo 
šele v montažnih oddelkih. 

Program športno obutve se 
veže pretežno na izvoz, zato 
j c  tu potrebno tesno sodelo
vanje z našimi kupci iz tujih 
dežel. Obiskali so nas že vsi 
naši kupci športne obutve, si 
izmenjali mnenje v zvezi z 
izbiro športnega programa za 
naslednja leto. 

Naši kupci nam pri naših 
prizadevanjih, da bi se pri
bližali konkurentom v svetu, 
veliko pomagajo pri izdelavi 
kolekcije. 

Odposlali smo že prve ko
lekcije tekaških čevljev in tu
di že dobili pripombe za po
pravke in dopolnila. 

Poudaril bi, da bomo mora
li biti ravno pri tekaških čev

l j ih najbolj  pozorni. Pred le
ti, ko smo v Munchnu obi
skali sejem športne opreme 
ISPO, j e  bilo izdelovalcev te
kaških čevljev malo, v zad
njih dveh letih pa se j e  kon
kurenca neverjetno povečala. 

Mislim, da vemo, da bomo 
letos v naši tovarni izdelali 
preko 2(X).(XX) parov tekaških 
čevljev. Lahko trdim, da smo 
s tako količino teh izdelkov 
dosegli največ, kar smo mo
gli-

Naši konkurenti v svetu se 
izredno trudijo, da bi na trži
šču ponudili čimbolj kvalitet
ne tekaške čevlje v vseh iz
vedbah, zato smo tudi mi 

(Nadaljevanja na 3. shrani) 

Novi modeli bodo polnili kontejnerje. 



Dohodkovni odnosi v praksi 
Dohodkovni odnosi sta besedi, ki sta v zadnjem 

času mnogokrat uporabljeni — na žalost večkrat tu
di zlorabljeni. Uporablja j u  skoraj vsak — od tistega, 
ki želi biti aktualen, če je  govor o družbeno-ekonom-
skih temah, do tistega, ki želi pod krinko »dohodkov
nih odnosov« doseči svojo korist. 

V praksi, daleč od učenih besed, je  tudi pojem 
»dohodkovni odnosi« enostavno razložiti. Pri nas so 
(bodo) dohodkovni odnosi v zvezi s tem: 

— da si prodaja odreže z rabatnim sistemom svoj 
kos kruha vnaprej, medtem ko proizvodni temeljni 
organizaciji združenega dela ostane kar ostane (če 
ostane), 

— da TOZD Obutev Izvaža (z majhnim ostankom 
ali celo izgubo), TOZD Plastika pa z uvoženo surovi
no kuje dobiček, 

— da en TOZD (obutev) investira v nove zgradbe 
in stroje, drug TOZD (Plastika) pa realizira ostanek 
dohodka, 

— da skupne službe stanejo TOZD-e kolikor sta
nejo, ne glede na dosežene rezultate 

— itd., i t d . . .  
Ko bomo uspeli vse gornje stvari urediti tako, da 

bo vsak delavec in TOZD prejel (v kuverto in sklade 
TOZD) natančno toliko, kolikor velja njegov (delav
čev in TOZD-ov) doprinos k skupnemu rezultatu, bo
mo lahko (veseli) rekli, da smo vzpostavili pravilne 
dohodkovne odnose. 

Roko na srce, danes še 
ni tako. Pa za to ni po
trebno iskati krivca (za 
tolažbo: tudi drugje še 
niso nič bliže cilju) niti 
ni potrebno, da bi na pri
mer koga v TOZD Plasti
ka zaradi trenutnega po
ložaja pekla vest, češ: 

TOZD u Obutev delamo 
krivico. 

Je pa nujno potrebno, 
da o tem veliko razmiš
ljamo, razpravljamo, pi
šemo in delamo vse, da 
bi stvari postavili tako, 
da bo v bodoče res »vsak 
prejel glede na svoj do

prinos«. Le na tak način 
bomo lahko o vsem do
volj premislili in v spora
zumu o združevanju v 
DO zapisali taka »pravila 
igre«, da bo za vse, ki 
združujemo delo in sred
stva v Alpini, prav. 

To seveda ne bo lahko 
(če bi bilo, bi to vendar 
že lahko napravili), kar 
pa ne more biti ovira za 
odločno akcijo. Razum
ljivo je, da bo pri tem še 
mnogo žolčnega govorje
nja, s a j  si nekateri tudi 
pri nas TOZD-e razlagajo 
precej po svoje in temu 
primemo tudi medseboj
ne odnose. 

»Dohodkovni odnosi« 
torej nista le prazni be
sedi. Tudi za nas imata 
in bosta imeli velik po
men. Od uresničitve teh 
odnosov bo odvisno bo
doče sožitje med TOZD i 
in delavci v njih. Zelo po 
domače bi lahko rekli, 
da se bomo morali »zme
niti med seboj«. Glede 
na dosedanje rezultate 
upam zatrditi (čeprav 
znamo biti tudi neenot
ni), da nam bo uspelo. 
In prav Je tako! 

Martin Kopač 

Vselili smo se v novo proizvodno halo 
Seliti smo pričeli sredi ju

lija. Prva skupina strojev j e  
bila hitro postavljena na že 
vnaprej določenih mestih v 
novi hali. Sam priklop stro
jev na električno omrežje pa 
j e  trajal  precej d a l j  časa kot 
smo pričakovali in planirali 
Vsied tega smo zaostali s 
proizvodnjo za približno pet 

dni. Druga skupina strojev za 
oddelek penastega poliureta-
na j e  bila sicer postavljena in 
priključena na  omrežje v 
treh dneh, vendar, ker so ti 
stroji zelo občutljivi, še  da
nes ne delajo povsem v re
du. (Tu j e  po sredi tudi skla
diščni material, ki prav tako 
vpliva na proizvodnjo).. .  

Najtežjo skupino strojev 
(posamezen del tehta štiri to
ne), j e  vzdrževalna služba 
preselila v kar rekordnem ča
su. 

Do tu j e  potekalo vse neka
ko po določenem redu. Kako 
pa pognati stroje, da bodo 
normalno delali? Tu pa se j e  
zataknilo prav pri stroju 

GBF, ki j e  najbol j  obreme
njen in na j  bi tekel nepreki
njeno. Tega stroja vzdrževal
na služba še ni zmogla sesta
viti, da bi  normalno obrato
val. Zaradi tega bomo lahko 
zašli v velike težave, kajt i  
planirali smo, da bi proizvod
n ja  potekala nemoteno, kajt i  
naročil j e  veliko in obljube 
nas vežejo na roke. 

Sedaj pa še nekaj o sami 
delovni hali: 

Vsi smo težko pričakovali, 
kda j  se  bomo izselili iz tesnih 
prostorov, ki smo j ih  imeli 
na razpolago dosedaj. Ven
dar moram bolj  potihoma 
priznati, da smo nekoliko ra
zočarani nad novimi prosto
ri. O napakah, ki se vidijo 
in opazijo ne bi sedaj raz
pravljali, ker j e  po toči zvo
niti prepozno. Pripomnim 
n a j  le, da sem doživel že šti
ri selitve, vendar tako slabo 
pripravljene kot j e  bila ta, 
do sedaj  še ni bilo. To lahko 
potrdijo vsi tisti delavci, ki 
j ih  j e  doletela ista usoda. S 
samo proizvodnjo nisem za
dovoljen, s a j  j e  za 40% ni
žja, kakor j e  bila pre j  v sta
rih in tesnih prostorih. To j e  
tudi vzrok, da sta delovna 
morala in zavest močno pa
dli. Pri samem transportu 
smo mnogo na slabšem ka
kor prej,  ker j e  pot do skla
dišča 150 daljša in to še na 
prostem. 

Do sedaj  j e  na boljšem sa
mo barvarna, ker j e  dosti 
manj smradu in tudi storil
nost novega stroja j e  mnogo 
večja kakor prej.  

Pridobili smo tudi pisarni
ške prostore, bol j  sodobne, 
vendar se slišijo glasovi, n a j  
bi bil tu laboratorij. Ce bo to 
res, bomo zopet naredili 
sračje gnezdo, kakor j e  bilo 
v prejšnjih prostorih. Orod
jarna kovinskih in nekovin
skih form pa se bo selila še
le sedaj  in mislim, da bo po 
večjih posvetovanjih in sode
lovanju bolje pripravljeno, 
da b o  počutje delavcev do
bro. 

Kljub vsej  črnogledosti na 
vse to, moramo vztrajati, da 
s e  napake čim hitreje odpra
vijo. Kakovost v proizvodnji 

moramo doseči, prav tako 
red, disciplino in čistočo ter 
boljšo organizacijo dela. V 
to prizadevanje smo se dolž
ni vključiti vsi, od vodilnih, 
vodstvenih delavcev, tehnolo
gov in članov DS, družbeno
političnih organizacij, skrat
ka vsak delavec v TOZD Pla
stika. 

Se enkrat poudarjam, če 
ne bomo dobro delali in go
spodarili, bodo nastale teis>-

liskorski 
škiai 

nam Je v pre jšnj i  Številki 
pošteno zagodel, ker Je 
v setsavku EKONOMSKA 
PROPAGANDA pomešal 
precej vrstic. Popravek Je 
naslednji: 

Z reklamnimi akcijami 
smo začeli že na začetku 
leta 1977. Bill smo pokro
vitelji tekmovanja v smu
čanju svobodnega stila 
(HOT DOG), evropskega 
mladinskega pokala v sla
lomu v Kranjski gori, na 
smušklh poletih v Planici, 
na raznih tekaških tekmo
vanjih. S planinskimi 
čevlji smo opremili pla
ninski! odprava Taurus, 
Karakorum, H l n d u k u i . . .  

Uredništvo 

ve. Pred nami stoj i jo velike 
obveznosti, nova stavba j e  
draga, odplačila posojil veli
ka, nastajajo potrebe po no
vih strojih, seveda če bo de
nar. 

Denar pa j e  treba ustvariti 
s smotrnim gospodarjenjem 
in doslednim delom. Šele o 
ustvarjenem lahko razprav
ljamo, kako bomo naredih. 
Tega na j  se zaveda vsak 
Kdor misli drugače, ni dobro 
vključen v naše družbeno do
govarjanje. 

Stanko MRLAK 

Kvaliteta bo nalboljsi... 

Veliko truda o b  transportu v halo Je bilo s strojem GBF. 

(Nadaljevanje z 2. strani) 
primorani da poiščemo nove 
ideje, nove izdelave . . .  

Upam, da j ih  bomo pravo
časno pripravili. 

Zahteve so pred nami. 
Podplatno izdelavo smo do 
sedaj imeli le eno, in to z gu
mijastimi podplati, pri kate
rih se pojavl ja jo reklamacije 
glede odlepljenja. 

Kupci pritiskajo na nas in 
zahtevajo boljšo kvaliteto. 
Upam, da bomo v novi izde
lavi izboljšali tudi kakovost 
izdelkov tekaških čevljev. 

V pripravah jo tudi kolek
cija smučarskih čevljev. Za 
leto 1977/78 pridejo v poštev 
že obstoječi modeli z razni
mi popravki. Tudi tu imamo 
v svetu veliko konkurenco. 

Naši kupci želijo, da pri
pravimo vsa j  en nov model 
smučarskega čevlja. Ta mo

del j e  v pripravah, dobili 
smo že prve odlitke, katere 
smo pripravili in sestavili. 
Kupci so navdušeni, torej 
j e  prva preizkušnja tega mo
dela uspela . 

Seveda moramo predvide
vati, da bo tudi pri smučar
ski kolekciji prišlo do težav. 
Do zastojev vsako leto pride 
pri brizganju novih modelov. 

Kolekcija gorskih čevljev 
j e  odposlana. Pri izdelavi te 
kolekcije nimamo posebnih 
težav. Zavedati pa se mora
mo, da j e  konkurenca velika, 
zato bomo morali izboljšati 
kvaliteto. Res, na kvaliteto 
nas opozarjajo povsod. To 
bomo morali doseči, sicer ne 
bo uspeha. Dobra kvaliteta 
bo najboljši  prodajalec naših 
izdelkov. 

Maks ORESMK 



V novi hali boiiša orgonizaciia 
Tudi skladišče gotovih iz

delkov in skladišče plastike 
j e  dobilo prostore v novi ha
li, s a j  j e  bilo to iz več razlo
gov nujno potrebno. Dosedaj 
smo imeli zunaj tovarne de
vet skladišč, od tega nekaj 
večjih, ki smo jih že morali 
ali pa j ih bomo morali v 
kratkem izprazniti. Tako smo 
morali zapustiti gasilski dom 
na Trebiji, sedaj pa j e  na vr
sti skladišče v prostorih Eti
kete (bivši hlevi) in Partizan. 

Zaradi tega smo bili prisi
ljeni, da čevlje že skladišči
mo v novo halo, kl jub temu, 
da l e ta  še ni dokončno 
opremljena. 

Za skladišče j e  določenih 
1500 kv. m, prostori pa bodo 

dodobra izkoriščeni šele, ko 
bodo opremljeni s policami 
in podesti. To bo dokaj veli
ka investicija, vendar j e  nuj
no potrebna zaradi zelo viso
ke cene za kv. m površine 
novozgrajene hale, s a j  se z 
uporabo podestov koristne 
površine za skladišča podvo
j i jo.  Za brezhibno delovanje 
skladišč pa  potrebujemo 3000 
kv. m površine, kar bi nekje 
ustrezalo planiranim površi
nam. Brez ustrezne skladišč
no transportne opreme j e  de
lo v tako velikem skladišču 
nemogoče, zato j e  tudi že na
ročena. Skoraj  nemogoče j e  
idealno rešiti transport goto
vih izdelkov iz montaže v no
vo skladišče, s a j  vemo da se 

še vedno širimo in da naši 
dolgoročnejši načrti predvi
devajo še druge sistemske re
šitve. 

Da j e  še kako pomembna 
organizacija dela in ustrezni 
prostori, nam pove dejstvo, 
da dnevno poprečno prevze
mamo in odpremimo iz skla
dišča 5000 parov čevljev in 
12—20 tisoč parov izdelkov iz 
plastike. Seveda pa pričaku
jemo, da se bodo delno iz
boljšali tudi delovni pogoji, 
s a j  so bili dosedaj dokaj tež
ki in za nemoteno delo nemo
goči. Zato pa bo tudi naše 
delo postalo kvalitetnejše z 
novimi prostori, opremo in 
stroji. 

Stane CAR 

Skladišče gotovih izdelkov v novi hali urejujemo. 

Komu novo stonovonja? 
Vemo, da se v 2ireh gradi 

nov stanovanjski blok. Za 
naše žirovske potrebe in fi
nančne možnosti vseh kup
cev j e  dokaj premajhen, j e  
tak, kakršne že imamo — 12 
stanovanjski. Pa vendar se 
marsikdo vprašuje, kdo bo 
dobil stanovanje. Resnično 
tako srečen, da bo v njem 
j e  na to vprašanje težko od
govoriti, vendar bom v tem 
krajšem sestavku poskušal 
osvetliti nekaj stvari, ki so 
bistvenega pomena pri teh 
odločitvah. Gotovo j e  stano
vanje največja materialna do
brina, to pa občutijo le tisti, 
ki nimajo rešenega stano
vanjskega problema. O neiz
polnjenih planih v stanovanj
ski gradnji, neusklajenih ce
nah in togih zakonskih pred
pisih pa j e  bilo že precej na
pisanega v dnevnem tisku. 

Najprej to: koliko imamo 
denarja v Alpini in koliko 
SSS (samoupravna stanovanj
ska skupnost) Skof ja  Loka, 
ki sta glavna kupca stano
vanj  v Zireh in v kakšnih od
nosih ta dva nastopata na tr
žišču. Alpina zbere vsako le

to za približno 10 stanovanj 
denarja, na seznamu pa j e  
trenutno nekaj čez 20 prosil
cev. Od teh pa j ih j e  10 na 
spisku SSS, ki ima v Žireh 
12 prosilcev, ki vsi izpolnju
j e j o  pogoje po razpisu in bi 
tudi vsi stanovanja dobili, če 
bi bila le-ta na razpolago za 
nakup. SSS ima sredstev do
volj, vendar ni dovolj stano
vanj, vidimo pa, da rešuje 
skoraj  v celoti stanovanjske 

čim prej vlože v nakup novih 
stanovanj, če bi  bilo teh do
volj. V tem primeru, ko pa 
stanovanj ni, pa j e  odločitev 
o prioritetnem nakupu dvom
ljiva, s a j  bodo solidarnostna 
sredstva, ki se zbirajo pri 
SSS usmerjena v nakupe sta
novanj drugod, oz. tam, k j e :  
j ih j e  dovolj na tržištu, to 
pa j e  v Skof j i  Loki. V prime
ru, da bi  ta blok, ki j e  v iz
gradnji, odkupila za svoje po
trebe SSS, bi ravno tako vsa 
stanovanja dobili delavci Al
pine. Alpina p a  bi s svoj'm i 
namenskimi sredstvi za blo
kovno gradnjo bila in mora
la biti pobudnik in naročnik 
za izdelavo novega bloka. Za
radi denarja bi lahko že za
čeli graditi nova stanovanja. 
Kot največja delovna organi
zacija v Zireh in občini, bi 

Zakol lokosnitve v novi Moli? 
v novi prolzvodno-skladlSčni hali so dela v zaključni 

fazi. Po pogodbi b i  vsa dela morala biti  končana že do  
konca aprila. 

Na zakasnitev pa  j e  vplivalo več stvari. Glavni vzrok 
za nedokončan]« del j e  premajhno prizadevanje Izva
jalcev del, predvsem v zadnjih treh mesecih. 

Na podaljšanje pogodbenega roka j e  delno vplivala 
tudi sprememba konstrukcije hale, sprememba In do
polnitev Instalacij ter nekatera dodatna gradbena dela. 

Rajko &UBIC 

vendar morali imeti toliko 
odgovornosti in vpliva pri re
ševanju ostalih struktur, ki 
trenutno zavirajo novo blo
kovno gradnjo (elektrika, ka
nalizacija), da bi se ta zbra
na sredstva lahko gospodar
no in sprotno trošila, ne pa 
ležala več let neizkoriščena, 
kot se j e  to dogajalo doslej 
Zavedati se moramo, da SSS 
ne bo v Zireh odigrala vloge, 
ki bi j o  morala Alpina, torej 
ne bo naročnik in pobudni« 
novogradnje, ampak se po
javl ja  le kot kupec stano
vanj, če so ta na razpolago. 
Pa vendar ima SSS še vedno 
na svojem spisku 10 naših 
delavcev, ki izpolnjujejo vse 
pogoje (tudi Alpina jim j e  da
la garancijo) za pridobitev 
novega stanovanja! 

Stane CAR 

probleme delavcev Alpine. 
Vendar žal, vsi ti upravičeni 
pričakovalci stanovanj ne bo
do še dobili, ker ima SSS v 
Žireh na razpolago za nakup 
le 3 stanovanja. 

Ostala j e  odkupila Alpina, 
ki j ih bo pač delila po svo
jih kriterijih, ki pa niso isti 
kot pri SSS, ki  loči prosilce 
v tri kategorije. Pravilna bi 
bila odločitev, da se sredstva 

Predstavljamo vooi 
»Delavsko eaoiaosi« 

Letos DELAVSKA ENOT
NOST, glasilo Zveze sindika
tov Slovenije praznuje 35-let-
nico izhajanja. Ob jubileju 
j e  prav, da spoznate prizade
vanja, da bi glasilo sloven
skih sindikatov še bolj  pribli
žali članstvu. 

Novi vsebinski koncept, ki 
se j e  začel uveljavljati pred 
dvema letoma, v znatni meri 
že odseva naša hotenja. O 
tem priča tudi stalno nara
ščanje števila bralcev in na
ročnikov v dveh letih se j e  
naklada skoraj  podvojila. Da
nes že tiskajo 40.000 izvodov, 
kar se pre j  še ni zgodilo. Na
ša prizadevanja pa vel ja jo  te
mu, da bi Delavsko enotnost 
prejemal vsak sindikalni ak
tivist. 

Znano je, d a  že četrto leto 
izhaja kot priloga DE tudi 
»Vzajemnost«, glasilo Skup
nosti pokojniinsekga in inva
lidskega zavarovanja. Letos 
pa  sta se j i  pridružili še dve 
prilogi, in sicer »DELEGAT
SKI OBVESCEVALEC« 
Zdravstvene skupnosti Slove
ni je  in »SINDIKALNI PORO
ČEVALEC« republiškega sve
ta ZSS. Naša prizadevanja pa gre
do zdaj tudi v smeri, da bi 
po novem letu DE začela iz
hajati dvakrat tedensko. Ta
ko bi postalo informiranje 
sindikalnega članstva še bolj  
aktualno in učinkovito. 

Se tole; letos smo v Tav
čarjevi ulici 5, v Ljubljani 
odprli prenovljeno knjigarno 
in prodajno galerijo. V n j e j  
j e  moč dobiti vso družbo
slovno in sociološko literatu
ro, ki izhaja v Jugoslaviji, 
vse jugoslovanske dnevnike, 
tednike in številne tuje časo
pise ter revije ter originalne 
slike slovenskih in jugoslo
vanskih samorastnikov. 

Naročimo 
Delavsko enotnost! 

Delavsko enotnost, gla
silo slovenskih sindikatov, 
prejema že blizu 40.000 
naročnikov. 

Sklep zadnjega kongre
sa  slovenskih sindikatov 
pa je, da  n a j  bi bili na 
Delavsko enotnost naroče
ni vsi Sindikalni funkci
onarji, to j e  člani izvršnih 
in nadzornih odborov os
novnih organizacij. Teh j e  
v Sloveniji blizu 60.000. Pozivamo vse osnovne 
sindikalne organizacije, 
da  naročijo Deiavsko 
enotnost za vse tiste člane 
izvršnih in nadzornih od
borov, k i  še ne prejemajo 
glasila slovenskih sindika
tov. 

Letna naročnina znaša 
200.— din. 

Prostora j e  precej več, toda problemi so ostali. 



Samoupravni kronika 
14. 7. Delavski svet 
TOZD Prodaja: 

Sprejeti so bili naslednji 
sklepi: 

— Tomažu Koširju, vodji 
TOZD Prodaja, se dodeli tro-
sobno stanovanje v novem 
bloku. 

— Zahtevek za varstvo pra
vice, ki ga j e  v zakonskem 
roku predložil Mlinar Stani
slav se zavrne ter se potrdi 
sklep disciplinske komisije 
od 28. 6. 1977. 

— TOZD Obutev Ziri sode
luje  pri pokritju znižanja 12. 
skupine sandal iz sezone po-
mlad-poletje 197V v višini 
proizvodnega dobička, ki j e  
bil vračunan v prvotni ma
loprodajni ceni, v znesku din 
669.498,00. Za navedeni znesek 
n a j  TOZD Prodaja izda 
TOZD Obutev Ziri bremepis. 

— Rok za prenos evidence 
stroškov marketing sektorja 
v TOZD Prodaja, ki j e  bil 
postavljen 1. 7. 1977, se zara
di tehničnih težav z evidenco 
stroškov prenese na 1. 1. 1978. 

— Odbori se prenos ostan
ka rezerviranih sredstev za 
OD po zaključnem računu za 
leto 1976 v znesku din 
16.818,50 na poslovni sklad. 

— DS odbori, da sc podpi
še  pogodba o naložitvi sred
stev na vpogled z Ljubljan
sko banko — podržnico 
Kranj, enoto Skof ja  Loka. 

— Potrdi se program šir
jenja  materialne osnove 
Ljubljanske banke in centra
le v letu 1977. 

— Osebni dohodki prodaj
nega osebja na j  so za čas 
adaptacije prodajalne obra
čunavajo na osnovi poprečja 
iz preteklega leta. 

— Stroški mandatne tožbe 
>JugopIastika« split v znesku 
din 600Д0 se preknjižijo v 
breme izrednih izdatkov. 

— Vodja МРМ in finančno 
službo se  zadolži, da da za 
čas adaptacije po potrebi od
prejo akreditiv pri banki v 
mestu, k j e r  se adaptira. 

3. 8. Delavski svet 
TOZD Plastika: 
Delavski svet j e  obravna

val problematiko, nastalo v 
zvezi z inšepkcijskim dovo
ljenjem za delo v novih pro
storih in sprejel sklep, da z 
delom kl jub temu da nima
mo inšpekcijskega dovolje
nja,  nadaljujemo, delavce pa 
opozorimo s sestankom na še 
večjo discipliniranost in paz
ljivost. 

Selitev na j  se nadaljuje po 
načrtu. 

16. avgusta, Odbor za med
sebojna razmerja delavcev v 
združenem delu: 

Sprejeti so bili ti-le skle
pi: 

Na delovno mesto obračun 
OD v šivalnici se razporedi 
Mira Mur, na delovno mesto 
finančni knjigovodja v raču
novodstvu za TOZD Prodaja 
se razporedi Majda Jesenko. 
Objavljeno delovno mesto 
študij  časa — normiranje se 
ponovno objavi. 

Odbor j e  pregledal prošnje 
za zaposlitev in o njih sklad
no s potrebami po delavcih, 
reševal. Pregledal j e  tudi vlo
žene odpovedi dela ter o njih 
ustrezno odločil. 

Odbor jo sklenil, da se ob
javi jo  naslednja prosta de
lovna mesta: korespodent za 
nagrajevanje in izobraževa
nje, administrator, snažilka, 
finančni likvidator, voznik vi
ličarja. Objavi se delovno 
mesto knijgovodja osnovnih 
sredstev in skladov v TOZD 
Prodaje — za določen čas. 

Menico, iioi ie to? 
Pogosto slišimo v praksi in 

beremo iz dnevnega časopis
j a  o plačilih, ki se opravlja
j o  z vrednostnimi papirji  in 
to največkrat z menico ali s 
čekom. Marsikdo, ki se ni za
nimal za tovrstna plačila, ve 
o vrednostnih papirjih zelo 
malo ali nič. Menim, da bi  
bilo prav, da se o tem neko
liko bliže seznanimo. 

K a j  Je menica: 
Menica j e  listina, s katero 

nekdo (npr. Alpina 2iri) izda 
drugemu (npr. POLIKS 2iri) 
nalog, da n a j  v določenem 
času (npr. 1. 4. 1978) plača 
določeno vsoto denarja ose
bi, imenovani na te j  listini 
(npr. Etiketi Ziri). Seveda v 
primeru, da Poliks, na kate
rega se glasi nalog, ni plačal, 
j e  Alpina Ziri sama zavezana 
plačilu. 

Da pa Alpina lahko da na
log plačila Poliksu, mora 
med njima obstajati neko 
pravno razmerje, npr. Poliks 
j e  dolžnik Alpine ali pa kre-
ditor. 

Tisti, na katerega se nalog 
glasi, mora menico sprejeti, 
to pomeni, da na menico pod
piše izjavo, s katero se zave
že, da b o  na dan, k o  dospe 
menica v plačilo, tudi plačal 

(v našem primeru j e  to Po
liks, ki mora plačati 1. 4. 
1978). 

V primeru, da Poliks noče 
sprejeti menice in s tem pla
čila, lahko Alpina vloži s po
sebno listino protest, s kate
ro preko sodišča zahteva od 

Poliksa, naj  menico plača. 
Pri nas z menico posluje le 

OZD, medtem ko se posamez
niki tega ne poslužujejo po
gosto. Zahodni kapitalistični 
svet pa ima to vrsto plačeva
n ja  močno razvito, s a j  se s 
tem izognejo plačevanju z 
gotovino, kar pa vemo, da j e  
dostikrat otežkočeno, pred
vsem pri večjih vsotah. 

Dostikrat slišimo o menič
nem poroštvu (avalu). To po
meni, da nekdo tretji daje 
posebne vrste jamstvo na 
menici. To j e  podpisana izja
va, s katero se tretji  zaveže 
na menici kot porok plačati 
v primeru, da glavni dolžnik 
tega ne more. Porok navadno 
napiše, za koga j e  dal poro
štvo. 

Porok j e  tudi vsaka oseba, 
ki podpiše menico na spred
nji  strani, zato na j  nas ne 
čudi, če slišimo v praksi, da 
vsak podpis na menici zave
zuje. 

Zapadlost menice: 
To j e  bistvena menična se

stavina in pomeni dan, ko 
mora biti menica plačana. 
Navadno j e  to napisano na 
menici z besedami »plačajte 
po vpogledu, deset dni po 
vpogledu ali na točno dolo
čen dan.« 

Plačilo menice, to j e  vsoto, 
napisano na listini, se lahko 
izvrši upniku, ki j e  napisan 
na menici (v našem primeru 
Etiketa) prostovoljno ali pri
silno. Glavni dolžnik j e  tisti, 
ki j e  sprejel nalog plačila 
(POLIKS), če pa menice no
če sprejeti, j e  to izdajatelj 
menice (Alpina). 

Protest In sodna izterjava 
menic: 

V primeru da menični dol
žniki ne poravnajo menične 
vsote, ko nastopi dan plači
la, j e  to treba izterjati preko 
sodišča oz. ukrepati na različ
ne načine. Med temi j e  tudi 
protest. To j e  javna listina, 
ki j o  izstavi občinsko sodi
šče, na kateri j e  zapisano, da 
menični zavezanec (Poliks) ni 
izpolnil dolžnosti sprejema 
naloga in plačila. 

Sodišče na listini potrdi, 
da so bila izvedena določena 
menično-pravna opravila in 
ugotovi, kakšen j e  bil njihov 
uspeh. 

Formalnost protesta j e  v 
tem, da sodišče predloži me
nico tistemu, zoper katerega 

sc zahteva protest (Poliks ali 
Alpina), ker noče plačati ter 
ga pozove, na j  vsoto iz me
nice plača. Protestna listina 
se izroči imetniku menice (v 
našem primeru Etiketi), da 
tako lahko uveljavlja svoje 
zahtevke. 

V primeru, da se menica 
izgubi, uniči ali k a j  drugega, 
se razglasi za neveljavno s 

posebnim sodnim postopkom 
(za ček j e  dovolj preklic v 
Uradnem listu). Tisti, ki j e  
izgubil menico, mora to pri
javiti občinskemu sodišču. 
Sodišče izda sodno odločbo 
o izgubljeni menici, s kate
ro nato predlagatelj uveljav
l ja  vse pravice nasproti dolž
niku, ki izvirajo iz izgublje
ne menice. Daniel Vehar 

paragrafi §§§ 
VPRAŠANJE: 
Pred kratkim sem podal 

zahtevo za prenehanje delov
nega razmerja, tako mi se
d a j  teče odpovedni rok. Med 
tem časom sem kršil delovno 
obveznost, tako da j e  delov
ni organizaciji nastala mate
rialna škoda. Ali sc proti 
meni lahko uvede disciplin
ski postopek, čeprav ne bo 
končan v času odpovednega 
roka? 

ODGOVOR: 
Delavec, k i  j e  v odpoved

nem roku, ima lastnost de

lavca v združenem delu in  n i  
nobene ovire, da  zoper take
ga delavca ne b i  mogel biti  
uveden postopek i n  Izrečen 
dlscipUnsid uiu-ep. Tudi nI 
ovire, da se postopek ne b i  
mogel nadaljevati še potem, 
k o  j e  delavcu že prenehalo 
delovno razmerje v te j  delov
ni organizaciji, kajt i  njegova 
odgovornost zaradi kršitve 
delovne obveznosti n i  le do  
svojo delovna organizacije, 
pač pa  v odnosu d o  združe
nega dela sploh. 

Daniel VEHAR 

Sprotno informiranje — bol jše samoupravljanje. 

Kdo nos bo zostopol? 
I^ta 1978 bo potekel mandat članom delegacij za delegi

ranje  delegatov v zbor združenega dela in skupščine samo
upravnih interesnih skupnosti. Priprave na nove volitve po
tekajo že vse od maja  letošnjega leta. Imenovani so bili ko
ordinacijski odbori za volitve, izdelana j e  bila politična ocena 
delovanja delegatskega sistema in evidentirani možni kandi
dati za člane delegacij. 

Evidentiranje j e  eden od najpomembnejših elementov, ki 
omogoča da kandidiranje postane stalna vsakodnevna naloga 
in akcija vseh organiziranih socialističnih sil. 

Evidentirati možnega kandidata, kot pravimo, pomeni ugo
toviti, da bi bil ta in ta delovni človek morda primeren za to, 
da bi opravljal kakšno javno funkcijo. Vsako nadaljnje kandi
diranje za družbene funkcije temelji na  evidentiranju možnih 
kandidatov. Treba j e  poudariti, da j e  vključitev posameznika 
med možne kandidate družbeno priznanje za njegovo priza
devanje in delo. 

Možne kandidate so v naši delovni organizaciji evidenti
rale družbenopolitične organizacije po temeljnih organizaci
jah združenega dela, tako da so zastopani kandidati iz vseh 
delov delovnega procesa; tako j e  bilo po posameznih TOZD 
evidentirano naslednje število možnih kandidatov; 

TOZD zbof 
združenega dela sikupščina SIS 

Obutev Ziri 47 46 
Obutev Gorenja vas 12 10 
Plastika Ziri 21 21 
Prodaja Ziri 7 8 
DSSS 8 7 

Varjenje  na konicah. 

O nadaljnjem poteku predvolilnih priprav vas bomo še 
sproti obveščali. 

Marinka Tuiek 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor za ured 
na temo TOZD OBUTEV GORENJA VAS V TEM TRENUTKU 
V razgovoru 80 sodelovziU: Gregor PUSTOVRH — predsednik 
DS TOZD Obutev Gorenja vas, Hlnko PROSEN — predsednik 
sindikata TOZD Gorenja vas, Vinko BOGATAJ — vod ja  TOZD 
Obutev Gorenja vas, Marijan BOGATAJ — V. d. Šefa tehnič
nega sektorja Alpine, Cilka VIDMAR — predstavnica mladin
skega aktiva Gorenja vas  i n  Martin KLEMENCIC — predsed
n i k  .KS Gorenja vas. 
Razgovor sta vodila Vladimir PIVK i n  Nejko PODOBNIK, 
zapiske Je pripravila AnuSka KAVČIČ. 

1. Kako ocenjujete samo
upravno organiziranost, tako 
kot Je sedaj i n  kako b i  lahko 
v nekaj  stavkih opisali samo-
upravljanej  v TOZD Obutev 
Gorenja vas? 

Gregor PUSTOVRH: 

Ko se  j e  z novim letom 
obrat Alpine v Gorenji vasi 
organiziral v TOZD Obutev 
Gorenja vas, so se  spremeni
le tudi samoupravne pravice 
in dolžnosti. Ob izvolitvi no
vega delavskega sveta, se j e  
začelo pri nas izvajati tudi 
bol j  napredno odločanje o 
vseh stvareh, ki so nastajale v 
TOZD. Velika prednost j e  ta, 
da vsak član delavskega sve
ta ve za kakšen problem gre 
in j e  lahko pri glasova
n j u  mnogo bol j  odločen 
kot prej,  ko j e  bil de
lavski svet TOZD Proiz
vodnja in so naši člani od
ločali o stvareh, k i  so se  do
gajale drugje ali pa  so mora
li člani od drugje odločati o 
problemih, ki  so nastajali v 
našem obratu. Ne eni ne dru
gi se niso mogli zanesljivo iz
reči proti glasovanju, ker 
problemov niso poznali. V nadaljnejm samouprav
nem organiziranju bi morali 
po mojem mnenju imeti še 
svojo disciplinsko komisijo 
in kadrovsko komisijo. 

2. K a j  menite, zakaj se de
l o  v OO Sindikata v Gorenji 
vasi vsebinsko b o l j  n e  poka
že? 

Hlnko PROSEN: 
Mislim, da bi bilo nujno, 

da bi bila osnovna organiza
ci ja  sindikata v TOZD Obu
tev Gorenja vas bolj  samo
stojna in da bi imeli svojega 
predsednika, tajnika in bla
gajnika. Problem j e  tudi v 
tem, da različna strokovna 
gradiva (npr. samoupravni 
sporazumi) pogosto niso do
volj  obrazložena, mi pa nis
mo dovolj strokovno izobra
ženi, da bi  vse to znali lju
dem dobro razložiti. 

Predlagam torej, da bi bila 
naša osnovna organizacija 
sindikata bol j  samostojna, 
da bi  razširili izvršni odbor 
in prepričan sem, da bi  se 
lažje vključili v reševanje 
zahtevnih nalog, ki nas ča
kajo. 

3. Prosimo, opišite glavne 
prednosti in  slabosti sodelo
vanja na samoupravnem pod
ročju in  v proizvodnji n a  re
laciji TOZD Obutev Gorenja 
vas — D OAlplna. 

Vinko BOGATAJ: 
Po novem letu, ko smo se 

organizirali v TOZD Obutev 
Gorenja vas, so se spremeni

le tudi samoupravne pravice 
delavcev v obratu. Sedaj 
imamo svoj delavski svet; 
druge komisije pa spadajo še 
pod skupni delavski svet in 
so za vse proizvodne TOZD. 

nega sektorja kot v Zireh. hodki v koraku z občinskim 
Tam j e  lahko tehnolog priso- poprečjem. 
ten tudi večkrat na dan, 
medtem ko v dislociranih PUSTOVRH: 
obratih včasih mme več me
secev, ko so v proizvodnji Vedno poudarjamo, da 
prisotni samo mojstri in vod- imamo v naši delovni organi-
j a  TOZD. Pa šc vodja TOZD zaciji premalo ljudi. Večkrat 
j e  v oddelkih le poprečno po pa smo za to krivi prav sa-
3 ure na dan, preostali čas pa mi, oziroma naša kadrovska 
porabi za nabavo materiala, služba, ki prijave na delov-
pripravo tehnične dokumen- na mesta rešuje prepočasi, 
tacije, itd. Vodja oddelka v Tako se zgodi, da delavec 
matičnem podjetju pa ima 8 vloži hkrati prošnjo za zapo-
ur  časa za oddelek. slitev v dve ali več delovnih 

Menim, da j e  to precej po- organizacij, in k j e r  bo prej  
memben vzrok za slabšo kva- dobil odgovor, tam se bo tu-
liteto. Mislim pa, da j e  ta 
razlika v kvaliteti pri sedanji ' - j 
proizvodnji le majhna. 

Pri proizvodnem programu 
ne moremo veliko odločati 
k a j  bomo delali, ker smo ta
ko tesno povezani s TOZD 
Obutev 2iri in j e  naša pro
izvodnja v celoti vezana na 
to TOZD. 

Menim, da so odnosi med 
TOZD Obutev Gorenja vas in 
ostalimi deli DO v redu in že- j 
lim, da bi bilo nadaljnje so- ž 
delovanje tako kot j e  sedaj 
ali pa še boljše. 

Cilji TOZD Obutev Gorenja !!(• 
vas so povečati storilnost de
la, po mc/žnosti zmanjšati re
žijo, kar smo že naredili ter 
povečati število zaposlenih v 
proizvodnji, kar pa nam one
mogoča pomanjkanje delov
ne sile. 

di zaposlil. Na ta način smo 
pri nas izgubili že precej lju
di. 

ni več čutiti nobenili lokali-
stičnih teženj ali zapostavlja
nja.  Merila in pogoji dela se 
ne razlikujejo bistveno od 
ostalih oddelkov. Tehnološka 
priprava, normativi časa in 
materiala, oziroma kalkulaci
j e  so popolnoma enake, kot 
v ostalih naših obratih. Tudi 
o investicijah se skupno do
govarjamo glede na potrebe 
po oddelkih. 

Glede planiranja — razde
ljevanja artiklov po izdelo-
valnicah zgornjih delov j e  bi
lo v preteklosti več pripomb, 
katere pa niso bile povsem 
upravičene. Res pa je, da še 
danes planiramo proizvodnjo 

Čeprav j e  naša OZD orga
nizirana po temeljnih orga
nizacijah in s tem ima vsa
ka TOZD veliko samouprav
nih pravic, da odloča o svoji 
usodi, vendar bi se morali 
vsi zavedati, d a  morajo biti 
med TOZD enotna gledanja 
na uspeh celotne OZD. Ne bi 
bilo prav, da bi  zaradi različ
nosti proizvodnje nekatere 
TOZD delile dobiček, druge 
pa  bi  imele izgubo, čeprav bi  
se  vsi enako prizadevali za 
uspeh. Zato j e  prav, da bi se 
za oblike nagrajevanja odlo
čali na ravni delovne organi
zacije. Menim, da b o  samo
upravno delovanje med 
TOZD zaživelo tako kot pred
videva zakon o združenem 
delu. 

Sedaj pa poglejmo še pro
izvodne odnose med našo 
TOZD in TOZD Obutev Ziri, 
s katero tesno sodelujemo. 

Ko se j e  leta 1965 podjet je  
»Čevljar« priključilo tovarni 
obutve ALPINA, so bili vzpo
stavljeni isti pogoji dela kot 
v matičnem podjetju Alpina. 
Res pa  j e  bilo, da smo imeli 
včasih rtialo večje količine po 
artiklih, kot pa v šivalnici v 
2ireh. Sčasoma pa se  j e  to 
ravnotežje med šivalnicama 
izenačilo, da smo imeli rav
no tako zelo različne artikle 
in tudi majhne količine po 
artiklih. Mnogokrat smo ugo
tavljali, da imamo dosege ne
koliko večje kot v šivalnici v 
2ireh, da pa  j e  bila malo 
slabša kvaliteta, j e  pa tudi 
resnica. Na slabšo kvaliteto 
pa verjetno vplivajo nasled
nj i  dejavniki: 

2e  sama beseda dislocirani 
obrat nam pove, da ni mož
no imeti take kontrole nad 
potekom dela s strani tehnič-

Pred leti j e  bilo na eno 
razpisano delovno mesto v 
proizvodnji 10 prijav, danes 
pa j e  obrtno in j e  na 10 pro
stih delovnih mest ena pri
java. 

Izgleda da j e  še vedno pri 
ljudeh prisotna misel, da se 
j e  lepše peljati v Skofjo Lo
ko ter opravljati ne samo le
pa, temveč tudi grda dela, 
kot pa ostati v TOZD Alpina 
Gorenja vas, k j e r  j e  lepo de
lo in blizu <oma. 

Ce vzamemo nagrajevanje 
po delu in ne po uravnilov-
ki, potem so naši osebni do-

4. Kako ocenjujete poveza
vo  m e d  TOZD Obutev Go
renja vas In tehničnem sek
torjem? (proizvodnja, plani
ranje, priprava dela, Študij 
dela i n  delovnih postopkov). 

Marijan BOGATAJ: 
Mislim, da so odnosi dobri. 

Od priključitve obrata k Al-
pini pa do danes ni bilo po
sebnih problemov, ki bi  lah
ko skalili odnose. Vse proble
me na tehničnem področju 
usklajujemo enakopravno z 
ostalimi oddelki v DO. Danes 

tako, da zahtevnejše mate
riale, oziroma zgornje dele 
izdelujemo v domači šivalni
ci. Vzrok za to pa j e  v glav
nem v večji strokovnosti v 
prikrojevalnici in šivalnici, 
boljši kontroli nad materia
lom in delom ter možnostih 
za večjo strokovno pomoč. 
Vendar pa j e  razlika v kvali
teti med šivalnico v TOZD 
Obutev Gorenja vas in doma
čo šivalnico le še minimalna, 
vendar pa  j e  tudi ta razlika 
eden od vzrokov za večjo 
storilnost. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor za ure 
Priznati pa moramo, da so 

dislocirani obrati, oziroma 
TOZD prikrajšani za strokov-
no-tehnično pomoč pri reše
vanju vsakodnevnih proble
mov ali pri uvajanju novih 
artiklov. V takih obratih j e  
potrebna večja samostojnost, 
strokovnost in odločnost vo
di j  in mojstrov, kar pa  na
vsezadnje tudi ni slabo. Ven
dar pa bomo morali v bodo
če to pomanjkljivost odpra
viti, če hočemo da bodo od
nosi vsa j  po tehnični liniji 
vsklajeni in enakopravni v 
celotni DO. 

Torej odnosi in povezanost 
med TOZD Obutev Gorenja 
vas in tehnično službo so od
visni od nas samih. Vse delo 
in odgovarjanje mora biti na 
enakopravni osnovi in v okvi
ru možnosti ter v interesu ce
lotne delovne organizacije. 

5. K j e  so p o  vašem mnen ju  
možnosti za tesnejše sodelo
vanje  med mladino TOZD 
Obutev Gorenja vas i n  mla
dino ostalih delov Alpine? 

Cilka VIDMAR: 
Mladi nismo vključeni v 

dogajanje, pa tudi malo nas 

je.  Najbrž sem tudi sama 
kriva za tak položaj. Res ne 
vem, kako bi  se lotila dela. 
Nekaj časa sem hodila v Žiri 
na sestanke, vendar smo sa
mo govorili, naredilo pa se ni 
nič pomembnega, zato tudi 
na te sestanke ne hodim več. 

Dekleta so v glavnem že 
poročena in nimajo časa, 
fantov pa skoraj ni. Mislim, 
da j e  za mlade še najbol j  za

nimiv ples, ki ga tu v Gore
nj i  vasi imamo, ne vem, če 
bi druge obliko dela uspeva
le. 

6. K a j  v a m  pomeni TOZD 
Alpino v Gorenji vasi i n  k a j  
KS načrtuje v zvezi z nadalj
n j i m  sodelovanjem in  razvo
jem? 

Martin KLEMENCIC; 
Večkrat opažam, da v na

šem časopisu omenjate, »Al-
pina in Žiri sta eno«. Tako 
nekako bi morali reči tudi za 
TOZD Alpine Gorenja vas 
in Gorenjo vas, glede na 
to, da j e  to največja 
delovna organizacija v na
šem kraju.  Zal ni tako. 

V srednjeročnem planu 
družbeno-ekonomskega raz
voja krajevne skupnosti j e  
TOZD Alpina upoštevana, 
vendar do sedaj ni prišlo do 
tesnejšega sodelovanja. 

Zlasti računamo na sofi
nanciranje pri gradnji stano
vanj, ki j ih  Alpina v Gorenji 
vasi še nima. Mislim, da bi 
bi morali poskrbeti v s a j  za 
eno stanovanje za svoje de
lavce letno. 

Problem pa j e  tudi zaposlo
vanje, l jud je  se ra j š i  vozijo v 

službo v Škof j o Loko, kot da 
bi  se zaposlili v Alpini. Za to 
j o  več vrzokov: mladi so ra

di vozijo v Škof j o Loko, voz
ni redi avtobusov niso prire
jeni za prihod v Gorenjo vas, 
prošnje za sprejem v službo 
se  v Alpini rešujejo prepoča
si. 

Pred časom smo v zvezi z 
zaposlovanjem sodelovali z 
osnovno šolo. Učenci so si 
prišli ogledat naš obrat in to 
jo  takrat pomagalo. 

Kot predsednik KS želim, 
da bi Alpini v Gorenji vasi 
uspelo pridobiti manjkajoče 
delavce in pa, da bi poskrbe
li za družbena stanovanja 
v s a j  tistih delavcev, ki  s e  v 
službo vozijo zelo daleč. 

Osebno pa sem zadovoljen, 
da j e  obrat v Gorenji vasi 
postal to, kar  je, čeprav j e  
škoda, d a  j e  sedaj  zaposleno 
manj  delavcev, kot j ih j e  bi
lo leta 1972, ko sem zapustil 
obrat. 

Vinko BOGATAJ: 
TOZD Alpina Gorenja 

vas j e  zelo velikega po
mena za našo krajevno 
skupnost, s a j  j e  največja 
delovna organizacija. Krajev
na skupnost bi morala biti 
najbol j  zainteresirana, da bi 
se  ta obrat širil taKo, kot j e  
predvideno, s a j  so od tega 
odvisne tudi možnosti Kra
jevno skupnosti. 

Sedanja povezava s krajev
no skupnostjo pa  j e  dokaj 
slaba. Prepričan sem, da bi 
tudi l jud je  glasovali za samo
prispevek, če bi šlo za nove 
pridobitve kraja.  Za to pa  j e  
zaenkrat premalo zainteresi
ranosti s strani KS. 

Stolišča predsedstva RS Zveze sindikotov Slovenile do prolesinih prekinile* delo 
v sindikatih že od leta 1974 

sistematično spremljamo pro
testne prekinitve dela v Slo
veniji. 

V ta prizadevanja se vklju
čuje  tudi Raziskovalni center 
za samoupravljanje, ki j e  pri
pravil raziskavo »Družbena 
protislovja in protestne usta
vitve dela v Sloveniji«. Na os
novi ugotovitev iz raziskave 
sprejema sekretariat pred
sedstva RS ZSS naslednja 
stališča za nadaljnjo aktiv
nost sindikatov na vseh rav 
neh. 

Najpogostejši vzrok pro
testnih ustavitev dela j e  ne
urejena deUtev po delu, kar 
j e  posledica tega, da so zla
sti delavci v proizvodnji po
gostokrat postavljeni v mezd
ni položaj. Merila za delitev 
po delu delavcev ne spodbu
j a j o  za doseganje večje pro
duktivnosti dela in dohodka. 
Velikokrat j e  edino merilo 
dosežena norma, ki velja Ic 
v proizvodnji. 

Ob spreminjanju meril za 
delitev ali ob očitnih nepra
vilnostih pri delitvi OD brez 
predhodne razprave, v kateri 
bi sodelovali delavci le-ti re
agirajo s protestnimi ustavit
vami dela. Vzroki protestnih 
ustavitev dela pa so tudi v 
neurejenem in pomankljivem 
obveščanju, neurejenih med
sebojnih odnosih, pa tudi za
radi slabe organizacije dela. 

V reševanju sporov, ki j ih  
ni bilo mogče rešiti po red
ni poti, ima sindikat po
membno vlogo in odgovor
nost. Aktivnost osnovnih or
ganizacij sindikata mora biti 
zato usmerjena na nepresta
no spremljanje in razreševa
n j e  družbenoekonomskih in 
samoupravnih odnosov v 
TOZD in drugih organizaci
jah in skupnostih, torej tako, 
da se sproti ugotavljajo. 

v primeru, da 1 0  OOS ni 
zadovoljen z načinom in hi
trostjo reševanja, se po raz
pravi s članstvom obrne za 
pomoč na občinski svet ZSS, 
družbenemu pravobranilcu 
samoupravljanja in skupno z 
njimi ter ja  od družbenopo
litičnih skupnosti sprejem 
ustreznih ukrepov. 

Sindikat j e  predlagal sa
moupravnim organom, da 

Kadrovske 
novice 

v zadnjem mesecu smo 
sprejeli v delovno razmerje 
v našo delovno organizacijo 
39 delavcev in  delavk. Delov
no razmerje pa j e  prenehalo 
9 delavcem in  delavkam. 

V TOZD Obutev 2iri so na
stopili delo: Vaso Kolčne, 
Marija Lazar, Danica Košir, 
Marija Jelovčan, Bernarda 

ukrepajo proti nosilcem vsa
ke protestne ustavitve dela, 
če predhodno niso bile izko
riščene vse možne poti in ob
like samoupravnega urejanja 
nastalih sporov predvsem v 
TOZD. 

Ob vsaki protestni ustavit
vi dela mora 10  OOS skupno 
s sekretarjem ZK oblikovati 
occno vzrokov zaradi katerih 
j e  do prekinitve dela prišlo. 

Demšar, Majda Subic, Marin
ka Poljanšek, Anica Luznar, 
Damjana Mlinar, Jana Ko-
kalj, Tončka Stremfelj, Silvo 
Benedik, Marija Pivk, Ferdo 
Cefarin, Hermina Pečelin, Jo
že Balažič, Anica Treven i n  
Magda Vidmar v obratu Col. 

V TOZD Plastika so se za
poslili Jelka Kokalj, Marjan 
Petemelj In Anton Semič 

V TOZD Obutev Gorenja 
vas so se zaposlili: Anica 
Mrak, Ljudmila Košir, Franc
ka Košir, Marija Stržinar, 
Franc Možlna i n  Pavla Sink. 

Pavlu Zajcu 
v slovo 

Preteldi mesec smo se 
poslovili o d  Pavla Zajca. 
V Alpini j e  bi l  zaposlen 
o d  marca 1946 i n  delal d o  
avgusta 1950. nakar se j e  
zaposlil v Krajevnem čev
ljarstvu 2irl. Bil j e  eden 
od iniciatorjev za ustano
vitev obrtnega podjet ja  
Metka, i n  ga vodil vse o d  
ustanovitve februarja 1951 
do  priključitve k Alpini. 

Ce v oceni, ki j o  predhodno 
obravnava s članstvom ugo
tovi odgovornost poslovod
nih organov, predlaga samo
upravnim organom glasova
n j e  o zaupnici. Pri oblikova
n j u  ocene protestnih ustavi
tev dela sc morajo upošteva
ti vidiki družbene samoza
ščite. 

Z namenom, da se zagoto
vi hitro, učinkovito in orga-

V TOZD Prodaja so se za
poslili: Ivanica Kučmanič v 
Karlovcu, Slavka Jelovčan v 
Kranju, Dragica Korpič Mur
ska Sobota, Radojka Kovače-
vič v Velenju, Danica Bračić 
v Celju, Jadranka Krstič v 
Niiu, Dragica GajSt v Ptuju 
iti Katarina Cuznar za proda
jalno v Kranjsid gori. 

V DSSS so nastopili delo 
Majda Subic, Viktor Cadei 
In Edvard Podobnik. 

nizirano ukrepanje OOS v 
morebitnih sporih, j e  potreb
no vlogo in odgovornost sin
dikata opredeliti v aktih OZD 
in pravilih sindikata na vseh 
ravneh organiziranosti, pri 
čemer mora biti jasno opre
deljena odgovornost pred
vsem delavskega sveta kot 
najodgovornejšega nosilca za 
reševanje sporov v TOZD in 
delovni organizaciji. 

Delovno razmerje j e  prene
halo v TOZD Obutev Mriak 
Pavli, v TOZD Obutev Gore
n j a  vas Oblak Pavli, v TOZD 
Plastika Demšar Milki, Jeiid 
Kokalj  in  Jakobu Kokalj.  V 
TOZD Prodaja Mariji Amon 
v prodajalni Karlovac in  Ire
ni  Likar v prodajalni Vele
nje. 

V Delovni skupnosti skup
nih služb j e  prenehala delo 
Julijana Mitar. F. A. 

V Slovo Anionu 
Končano 

V 70 letu starosti smo 
se poslovili o d  našega 
upokojenca Antona Kon
čana. 

V Alpini se j e  zaposlil 
že v j u n i j u  1945 i n  b i l  
med prvimi delavci p o  
vojni, Id so začeli z de
lom. Njegovo vestno i n  
strokovno delo j e  lep pri
spevek v razvoju čevljar
stva i n  sedanje Alpine. Bil 
j e  dober strokovni dela
vec i n  delal vseskozi kot 
prikrojevaiec d o  m a j a  
1962. leta, k o  j e  odšel v 
zasluženi pokoj.  



Sindikalni izleti - sindikalni izleti - sindikalni Izleti - sindikalni Izleti - sindikalni 

Na tleh ne vidiš popitčiio 
Za razliko od prve skupi

ne, ki j e  obiskala Švico nekaj 
dni prej  ter začela potovanje 
preko Avstrije, smo se  mi 
odločili za potovanje v na
sprotni smeri, to j e  preko 
Italije. Bili smo še spočiti in 
smo lažje prenašali vročino 
in dolgočasno vožnjo po niži
nah severne Italije. S seboj 
smo imeli dobrega vodiča 
prof. Janka Kreka in tudi šo
fer j e  prijazno pomagal, da 

smo se na polotoku Sirmiu-
ne na južnem delu jezera. 

Na skrajnem severnem de
lu polotoka so š e  ostanki 
rimskih zidin. Južna trdnjava 
pa j e  novejša in dobro ohra
njena. Ob trdnjavi j e  kanal z 
mostom, ki loči stari del me
sta od ostalega polotoka. S 
čolnom smo se  peljali krog 
in krog otoka. Ob zahodni 
obali otoka j e  podvodni izvir 
tople žveplene vode, ki j e  slu-

da so obmejne kontrole čim 
krajše, brez zastojev, kot j ih 
ponavadi vidimo na naših 
mejah, k j e r  j e  kolona včasih 
dolga tudi do 20 kilometrov. 
V dveh minutah j e  švicarska 
kotrola opravljena in že se 
peljemo ob Luganskem jeze
ru, še nekaj vožnje, pa zavi
jemo na nasip, ki loči jezero 
na dva dela. V Melidi si ogle
damo Švico v miniaturi. Pri
kazani so vsi pomembnejši 
objekti Švice, to j e  od 
zgradb, avtocest, železnic, 
prekopov in drugega. 

Udeleženci izleta v Svlco, v ozadju Renski slapovi 

bi bil izlet kar sc da prijeten 
in zanimiv. 

Prevozili smo mejni pre
hod Gorico, še dremali sko
zi Furlanijo, obšli predmest
j e  Benetk — Mestre in že 
smo pri Padovi zavili na des
no proti Vincenci, ki j e  po
znana po arhitektu Palladiju, 
ki j e  snoval javne zgradbe te
ga mesta, še pogosteje pa ob
likoval vile zasebnikov po 
okoliških gričkih. 

Posamezne vozne pasove 
na italijanskih avtocestah, 
k jer  smo se vozili, popravlja
jo.  Dotrajano asfaltno pre
vleko, ki j e  stara 10 let, po
sebni stroj  posname s cesti
šča, hkrati zdrobi in zmelje 
in pušča za seboj nepreki
njen kupček. Drugi stroj  ta 
kupčke pobira, m u  dodaja 
ustrezno vezivo, zmeša in fi-
nišira cestišče. Tako obnav
l j a j o  vozne pasove. Seveda j e  
promet na teh odsekih ome
jen. Tako uporabijo ves stari 
material cestišča. 

Po kratkem postanku v tr
govini in okrepčevalnici ob 
avtocesti, katere stavba sega 
nad cestišče avtoceste, nada
l jujemo potovanje mimo Ve-
rone, ki jo  poznana po Ro
meu in Juliji, d o  kristalno či
stega jezera Lago di Garda. 
To j e  največje in turistično 
najbol j  znano italijansko je
zero. Dolgo j e  več kot 50 km 
in na južnem koncu široko 
18 km. Obala jezera j e  eno 
samo letovišče. Tu ima vilo 
tudi predsednik italijanske 
republike. Voda j e  topla in 
prijetna za kopanje. Ustavili 

žil že Rimljanom. Izvir j e  za
je t  in sedaj urejen za ter
malno zdravilišče in kopa
lišče. Vožnjo nadaljujemo 
mimo Brescie, ter Bergama, 
ki j e  znano po naravnih brus
nih kamnih, skozi smrdljiva 
predmestja Milana, ki se vle
čejo celih 20 kilometrov, pre
den zavijemo na desno proti 
severu. Milano jo  po številu 
prebivalstva in po svoji po
vršini največje italijansko 
mesto, vendar j e  zaradi šte
vilne industrije in svoje lege 
tudi najbolj  umazano in one
snaženo, kaj t i  še 30 kilome
trov daleč od roba mesta j e  
čutiti nečisti zrak. 

Na vožnji od Padove do Mi
lana smo čutili na nekaterih 
odsekih avtomobilske ceste 
zoprn smrad. Vodič nam j e  
pojasnil, da imajo mesta od
padne .vode in fekalije, s ka
terimi izločajo v zrak amoni-
j a k  in druge neprijetne vo
njave. S tem rešujejo vse 
večje onesnaženje tekočih vo
da, posebno v porečju reke 
Pada, ki zastruplja s svojimi 
25 milijoni prebivalcev z od
plakami in odpadki vse Ja
dransko morje. 

Na severu Milana prehaja 
pokrajina v valovito gričevje, 
pri Comu pa že v gorato po
krajino. Komaj ujamemo po
gled na jezero Como, ki osta
ne na desni, že se neopazno 
prepeljemo čez mejo na Švi
carsko kontrolo. Na vseh švi
carskih mejah imajo tako 
urejeno, da pregleduje in kon
trolira samo kontrola države, 
k jer  potniki vstopajo, tako 

Komaj se odahnemo, že na
daljujemo po dragi strani je
zera vožnjo skozi poznano 
letovišče Lugano. Podnebje 
j e  izredno blago in posebno 
pozimi preživi tukaj  mnogo 

starejših ljudi, katerim to 
omogoča denarnica. Samo je
zero j e  sicer toplo, vendar j e  
motno, zaradi preslabega pre
toka vode izumira. Iz lokalne 
se zopet vključimo na avtoce
sto in že se vzpenjamo in 
spuščamo čez prelaz Cenen. 
Nenadni naliv nam onemogo
či, da bi videli še jezero Lago 
di Maggiore, katero nam 
ostane na  levi. Več kot eno uro 
smo uživali smrad čakajoče 
kolone, da so švicarski pro
metniki, ki so prihiteli s svo
jimi številnimi avtomobili in 
opravili svoj  ceremonija! s 
tremi osebnimi avtomobili, 
ki so zaradi spolskosti nena
doma zaplesali na cesti in 
udrli nekaj pločevine drag 
ob drugega. 

Kmalu zavijemo na desno 
po dolini reke Moes. Nevihta 
j e  ostala za nami. Cesta j e  
spet suha. Dolina postaja vse 
ožja in vrhovi vse višji, cesta 
pa vse bolj  strma. Zapletemo 
se že tudi v serpetine ter ob
čudujemo vitkost lokov via
duktov preko alpskih dolin, 
vožnja čez nazvečjega nam 
povzroča kar vrtoglavico. 

Da si malo pretegnemo ude, 
pri San Bernardinu izstopi
mo. Hladno je.  Moramo se 
obleči. Z vrhov, ki so visoki 
tudi nad 3.000 m, veje mrzel 
zrak. V megli ne vidimo vse
ga snega in ledenikov na 
njih. Tudi voda, ki j o  hoče
mo piti, j e  ledena. Za edin
stven razgled smo tokrat 
ogoljufani. Stari prelaz San 
Bernardino pelje v višini 
2065 m, mi pa se  bomo peljali 
skozi predor precej nižje. V 
naselju San Bernardino so 
nekdaj živeli menihi, k i  so 
vzrejali poznane reševalne 
pse Bernardince ter pomaga
li reševati ponesrečene popot
nike iz snežnih viharjev in 
lavin, ki so na tako visokem 

prelazu tudi poleti. Naselje 
j e  sedaj  alpsko letovišče z le
pimi čistimi hišami, obitimi z 
lesom v alpskem stilu. 

Razgreta sklopka avtobusa 
se  ni dobro pohladila, vzpon 
j e  še hud, tudi sklopka smr
di onim na zadnjih sedežih. 
Zaradi vse gostejše megle šo
fer  bolj  otipava cesto kot pa 
vidi. Vzpenjamo se čez gale
r i j e  in napol odprte tunele, 
dokler se po desetminutni 
vožnji skozi tunel ne znajde
mo nad dolino Zadnjega Re
na, ki j e  tukaj  še  potoček, 
izvira pa nedaleč izpod 
mogočnega Rheinwaldhoraa 
(3402 m). 

Vse niže, ko se spuščamo 
ob švicarskih vasicah, vse 
večji postaja Ren, ko se pri 
Churu Zadnji Ren zdraži s 
Prednjim Renom, postaneta 
že veletok. Vasice, k j e r  smo 
se vozili, so lepe in čiste. Sti
skajo  se po strmih pobočjih. 
Poti do nj ih so ob avtocesti 
zavarovane z ograjo. Vse se-
nožeti, četudi so strme, so 
lepo pokošene. Vse važnejše 
poti med naselji so seveda 
asfaltirane. 2e  prvo srečanje 
s Švico pa nam j e  pokazalo, 
da to ni dežela smeti in uma
zanije kot Italija, pač pa de
žela, k j e r  vlada čistoča in 
red. Smeti odlagajo Švicarji 
v zelene plastične vreče, go
stišča pa v pločevinaste zabo
je, da  j ih odpeljejo, kamor 
sodijo. Na tleh ne vidiš od
vržene vžigalice, niti čika ali 
kakršnegakoli papirčka. Tudi 
prebivalci, izgleda, ne beže v 
mesta za belim knihom in v 
betonske čebelnjake, pač pa 
so vse hiše, čeprav nekatere 
prav skromne, lične in brez 
znaka razpadanja. 

(Se nadaljuje!) 

Ivan REVEN 

Utrinki z izleta v Criicvenico 
Lep sončen dan s e j e  obe

tal. Jutro j e  bilo toplo, pre
ko Zirov se j e  vlekla rahla 
meglica. Zbrali smo se pred 
tovarno in se priključili vsak 
svoji skupini. Za enodnevni 
izlet na eno izmed najlepših 
jugoslovanskih plaž, Crikve-
nico, se  nas j e  nabralo kar 
za tri avtobuse. 

Kmalu po peti uri smo se 
odpeljali po vijugasti, a kar 
dobro urejeni cesti proti Lo
gatcu. Z navdušenjem smo 
pozdravili prve sončne žar
ke, ki so pritajeno pokukali 
izza gričev. Vsi že potrebni 
počitka, smo se ustavili v 
Ilirski Bistrici in si pretegni-
li otrdele ude. Pot smo na
daljevali do Reke, k j e r  so 
nas pozdravile ladje in jadr
nice, ki so se lahno pozibava-
le na morju. Posebno za 
otroke j e  bilo to pravo čudo, 
s a j  so mnogi prvič videli 
morje, kar so z glasnimi vz
kliki tudi dokazali. Vožnja ob 
obali j e  bila čudovita, plaže 
že polne kopalcev, tako da 
smo ob prihodu v Crikveni-
co vsi nestrpni poskakali iz 
avtobusov in odhiteli k obali. 

Zaradi dolžine plaže smo se 
razkropili na vse konce, tako 
da se j e  strah zaradi pomanj
kanja prostora hitro polegel. 

Pometali smo s sebe odveč
no obleko in se pognali v vo
do. Morje j e  bilo toplo, pod 
nogami pa j e  ležala mivka 

alpina 

in k a j  kmalu se j e  razblinil 
strah pred ježki. Seveda brez 
sončenja tudi ni šlo, s a j  nam 
j e  bilo sonce res močno na
klonjeno. Nekateri starejši, 
ki j im kopanje ni toliko pri 

srcu, so se odpeljali z ladjo 
na otok Krk, kar j e  seveda 
tudi doživetje zase. 

Prehitro j e  minil dan, po
sloviti smo se  morali od mor
ja,  trdno odločeni, da se  še 
vrnemo. Odšli smo proti av
tobusom, ker pa j e  bilo še 
nekaj časa, smo ga izkoristili 
in obiskali cirkus, k j e r  ni 
manjkalo zabave. 

Iz vseh j e  izžarevala toplo
ta jadranskega sonca, ko smo 
se utrujeni in opečeni peljali 
proti domu. K sreči se j e  
ozračje že precej ohladilo, da 
j e  bila v o k j a  znosnejša. 

Po avtobusu s e j e  razlega
lo petje, razpoložen smeh in 
zadovoljstvo nad lepim dnem 
V precej poznih večernih 
urah smo srečno prispeli v 
2iri. 

Hvaležni smo vodstvu naše 
sindikalne organizacije za 
uspešno pripravljen izlet, 
enako tudi šoferjem, ki so 
nas prenašali in nas varno 
vozili, s a j  j e  posebno v te j  
sezoni veliko nesreč na cesti. 

Redka M1V6EK 
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v Gateških toplicah 
ne moniko dobre kapljice... 

Nekega lepega dne . . t a k o  
se navadno začnejo pripove
dovanja. Toda za nas se j e  
začelo malo drugače. Lilo j e  
kot iz škafa, strele so švigale 
sem ter t ja,  nebo j e  bilo ob
lačno in nič k a j  prijazno nas 
ni gledalo, ko smo se ob pe
tih zbrali pred Zadružnim 

domom. Naš cilj so bile Ca-
teške toplice. 

Posedli smo v štiri avtobu
se in odrajžali proti Dolenj
ski. Dobre volje že zjutraj  ni 
manjkalo, le dež j e  kvaril še 
prijetnejše vzdušje. Mislili 
smo, da imamo samo pri nas 
tako vreme, toda ko smo pri
speli v Čatež, ni bilo nič dru
gače. Neprestano j e  deževalo, 
mi pa smo šli zato, da bi se 
kopali. Nekateri smo se nato 
namočili v notranjem bazenu. 
Iz zdravstvenih razlogov smo 
bili v vodi lahko le eno uro. 
Voda j e  zelo zdravilna in ima 
temperaturo 36° C. 

Najbolj pogumni pa so se 
šli kopat kar v zunanji ba
zen, tiste pa j e  močilo tudi 

Kot že večkrat, sem se tu
di letos odločila za izlet. Re
lacija j e  bila 2iri — Turjak 
— Kočevje — Baza 20 — Me
tlika — Novo mesto — Žiri. 

Iz Žirov smo se odpeljali v 
lepem in hladnem poletnem 
jutru. Najprej smo se ustavi
li na Turjaku. Tam smo si 

od zgoraj. Proti poldnevu pa 
se nam j e  izza oblakov zače
lo smejati še sonce, ki se jc  
prej sramežljivo skrivalo. 

Po kosilu smo se okrepčali 
tudi s pristnim dolenjskim 
cvičkom, še enkrat s pogle
dom objeli lepo čatežko oko
lico in se odpravili proti Ko

stanjevici r.a Krki. Tam smo 
si ogledali galerijo Božidarja 
Jakca. Ustavili smo se na 
Polževem. Najbolj veseli so 
tam celo zaplesali, drugi so 
posedali ob mizah, nekate
rim pa j e  bilo več do narave 
in njenih lepot. 

Polni dobre volje smo zve
čer zapuščali Polževo in se 
vračali domov. V avtobusih 
ni manjkalo smeha, vriskanja 
in petja, za kar j e  imela za
slugo tudi dolenjska črnina. 

Povsod j e  lepo, najlepše 
doma, smo si mislili, ko smo 
se vrnili v 2iri. Odšli smo 
vsak na svojo stran, prežeti 
s svojimi mislimi in novimi 
vtisi. 

Stana MLINAR 

ogledali grad Turjak in ob 
pripovedovanju turističnega 
vodiča zvedeli njegovo pisa
no zgodovino. Nato smo se 
odpeljali proti Kočevju, k i j e  
s svojimi zelenicami in dre
v jem prav lepo mestece. Po 
krajšem postanku smo nada

ljevali pot po Kočevskem Ro
gu proti Bazi 20. 

Tam nam j e  vodič opisal 
pomen Baze 20, katera j e  ta
ko blizu gozdne ceste ostala 
ves čas vojne v popolni taj
nosti. Pot bi  morali nadalje
vati proti Metliki. Toda cesta 
j e  bila zaprta, tako da nismo 
mogli proti Beli Krajini. Ne 
razumem, da šofer ni sezna
njen s stanjem cest, kl jub 
obvestilom. Morda pa mu j e  

Usnfarioda 1977 
&o ena prireditev, k i  smo 

j o  načrtovali o b  naši 30-let-
nlcl. Je pred nami. Ce b i  bil l  
zelo natančni b i  morali reči, 
da  z Usnjariado 1977 že mu
dimo. Po načelu, da  nlkoU nI 
prepozno, smo se domenili, 
da bo to največje vsakoletno 
srečanje Športnikov naše pa
noge v soboto 17. septembra. 

UostiU bomo štirinajst 
ekip delovnih organizacij: o d  
Prekmurcev iz  Tumliča, d o  
delavcev iz Cicibana. Cenimo, 
da bo udeleežncev okroglo 

Tekmovalo se bo: v malem 
nogometu, šahu, balinanju, 
namiznem tenisu in  strelja
n ju.  Kot vidite, bo za vsake
ga nekaj  in  zato upamo, da  
navijačev ne b o  manjkalo. 

So nekaj  o poteku teluno-
vanj.  Tekmovati se b o  začelo 
p o  deveti url, p o  krajš i  slo
vesnosti, k i  b o  pred Zadruž
n im domom. Tekmovallšča 
bodo: mali nogomet — nogo
metno igrišče, balinanje — 
balinišče na Dobračevi, šahi-
s ti, strelci in  igralci namizne
ga tenisa pa  bodo merili svo
j e  moči v prostorih osnovne 
šole. Pričakujemo, da  .bodo 
tekmovanja končana p o  šest
najsti  uri. Diplome i n  plake
te bodo podeljene pred Za
družnim domom. Sledil b o  
ples za mlajše  i n  starejše 
mladince. 

K a j  pa  naši? Verjetno b o  
za naše veljalo olimpijsko na
čelo: važno j e  sodelovati, a 
ne zmagati. Ce p a  n a m  ven
darle k a j  uspe, bomo to naj
brž pripisali p o  portoroški 
usmerjenosti telesne vzgoje 
na Slovenskem. 

Jc pa to prilika za spleta-
n j e  prijateljstev, k i  n a j  b i  se
gala tudi v »pousnjariadski« 
čas. Do sedaj so  bile vse mi
ze, za katere so  sedali Šuštar
j i  In usnjarj i,  močno oglate. 
Morda pa so tudi  takšna sre
čanja priliko za bruešnje ro
bov, ol< katerih se zda j  eden, 
zda j  zopet drugi nevarno 
opraska. 

Za konec še tole. Glede n a  
to, da j e  navadno p o  bitki 
vse polno Napoleonov, pro
sim, če se Jih to pot jaW vsa j  
nekaj, za spremembo, že 
pred bitko. 

Viktor 2AKELJ 

bilo to celo prav. Podali smo 
se torej v Dolenjske Toplice. 
Tega nismo predvidevali, za
to j e  bilo tudi kopalcev le 
malo. Spotoma smo se na po
ti domov ogledali še rojstno 
hišo Josipa Jurčiča in pri Žu
žemberku spomenik padlih 
borcev NOV in že so nas na
glo odpeljali domov kakor 
nebogljene šolarčke. Ob sed
mih zvečer smo bili v Skofji  
Loki, nato pa  v Žiri. 

In še ocena. Gledano z zgo
dovinske strani j e  bil izlet 
lep, žal pa si nismo utegnili 
ogledati naravnih lepot Bele 
Krajine z njenimi zidanicami 
in brezami. 

Pa še  to; vodiča nismo ime
li, tako j e  za dobro razpolo
ženje posikrbelo nekaj požir-
kov metliške črnine. 

Kristina SLABE 

Na osnovi sklepa zveznega odbora delavcev indu
stri je  in rudarstva Jugoslavije, z dne 28. maja  1976, 
odbor za nagrajevanje novatorjev in racionalizatorjev. 
Za najuspešnejše rešitve s področja izboljšanja pogo
jev dela delavcev razpisuje: 

N̂agradni natečaj 
za najbol jše rešitve s področja izboljšanja pogojev dela 

delavcev v industrij i  i n  rudarstvu. 

Po zaključku natečaja v letu 1977, bodo maja  19/b 
podeljene nagrade. 

Nagrada se  sestoji iz diplome in denarnega zneska 
in sicer: 

I. nagrada 60.000.— din 
II. nagrada 40.000.— din 

III. nagrada 20.000.— din 

Pravico sodelovanja na natečaju imajo novatorji, 
katerih rešitve izpolnjujejo naslednje pogoje: 

— humanizirajo delo 
— izboljšujejo delovne pogoje, dela delavcev v ma

terialni proizvodnji 
— zmanjšujejo in onemogočajo možnosti nesreč pri 

delu, 
— zmanjšujejo posledice teži j h poškodb pri delu 
— preprečujejo ali znatno zmanjšujejo trajne po

škodbe posameznih organov (poklicne bolezni) zaradi 
neustreznih delovnih pogojev 

— preprečujejo vzroke bolezni delavcev, izzvanih s 
škodljivim delovanjem posameznih elementov delovne 
sredine 

— zmanjšujejo potrebe bo benificiranju posameznih 
delovnih opravil, k j e r  so težki in za zdravje delavcev 
neustrezni (pogoji 

— povečujejo delovno sposobnost delavcev pri delu 
— znižujejo invalidnost delavcev, 
— višajo storilnost dela in dohodek. 

Rešitve se  morajo nanašati na izboljšanje pogojev 
dela delavcev, organiziranih v sindikatu delavcev indu
stri je in rudarstva Jugoslavije in morajo vsebovati: 

a) prijavo in opis rešitve s potrebno dokumenta
cijo, 

b) dokazila, oziroma obrazložitev učinka izboljšave 
za zdrvaje delavcev in izboljšanje glede na pogoje dela, 

c) obrazložitev in dokazila o ekonomskih in drugih 
učinkih^ 

d) sklep delavskega sveta TOZD ali zbora delavcev 
o sprejeti inovaciji, oz racionalizaciji, 

e) priporočilo 0 0  sindikata in 
f) naslov avtorja. 

Ob odločanju bodo imele prednost tiste rešitve, ki 
so v praksi že sprejete. 

Prijave lahko pošljete o d  dneva razpisa do  vkl jučno 
31. decembra 1977. leta. 

Prijave s potrebno dokumentacijo pošljite na Savez-
n l  odbor sindikata radnika industrije 1 rudarstva Jugo
slavije — Odbor za nagrađivanje novatora 1 tacionali-
zatora za najuspešnlje rašenje u oblasti unapređenja 
uslova radnika — Beograd, Trg Marksa 1 Engelsa br. 5. 

Podrobnejša pojasnila o pogojih razpisa lahko do
bite p o  telefonu 011/333-603. 

Zdravilna voda In lepo okolje vabita 

No izlelih hitimo počasi 



Prometne neigode z monjSo 
premolenjsko Škodo brez 
posredovonio miličnikov 

Republiški zakon o varno
sti cestnega prometa, ki j e  
stopil v veljavo ob koncu le
ta 1975, j e  med drugimi no
vostmi prinesel tudi novo do
ločilo, ki določa ravnanje 
občanov v prometnih nezgo
dah z manjšo premoženjsko 
škodo. To določilo smo pri
čeli uresničevati letos. Bistvo 
spremembo j e  v tem, da ne
posrednim udeležencem v 
nezgodi ni potrebno obvešča
ti organ javne varnosti, mi
ličnike pa ne obvezuje, da 
morajo iti na k r a j  in opraviti 
ogled. 

Prometna nezgoda z manj
šo premoženjsko škodo j e  
takrat, kadar materialna 
škoda na  vozilu oškodo
vanca ne presega 20.000.— 
dinarjev, ne glede na vi
šino škode na povzroči
teljevim vozilu. O promet
nih nesrečah s smrtnim izi
dom ali telesnimi poškodba
mi ali večjo premoženjsko 
škodo, pa ju dolžan vsak ne
posredni udeleženec obvestiti 
najbližji organ javne varno
sti. Miličniki bodo ukrepali 
tudi takrat, ko bo sicer pro
metna nezgoda z manjšo pre
moženjsko škodo, ta pa pov
zročena zaradi hujših krši
tev, kot so: vožnja pod učin
kom alkohola ali mamil; brez 
vozniškega izpita, nepravilne
ga prehitevanja; ko bo ude
leženec po nezgodi pobegnil 
in drugih hujših kršitvah. 

Kako izvajati zakonsko do
ločilo in kako reševati škod
no primere? 

Za učinkovitejše reševanje 
škodnih primerov, nastalih 
pri prometnih nezgodah z 
manjšo premoženjsko škodo, 
je  zlasti pomembno, da so 
občani — udeleženci v cest
nem prometu dobro poučeni 
in tako pravilno ravnajo ka
dar se znajdejo v takšnem, 
sicer neljubem položaju. Pri
mer rešujte brez razburjenja 
in očitkov na račun drugega 
udeleženca. S človeškim od
nosom do soudeležencev po

kažimo, da smo vzgojeni in 
zreli in se znamo obvladati. 
K medsebojni poravnavi 
na ravni oškodovanec — za
varovalna skupnost sodi tiho 
priznanje krivde oz. napake, 
ki smo j o  napravili s tem, da 
smo nekaj nepravilnega sto
rili ali pa opustili, kar bi mo
rali storiti. 

Ce pa udeleženec nezgode, 
ki so čuti oškodovanega, 
vztraja ali želi, da se uvede 

Zakon tudi zadolžuje, da 
morajo udeleženci prometne 
nezgode z manjšo premoženj
sko škodo takoj  odstraniti 
vozila г vozišča, da s tem ne 
ovirajo in ogrožajo drugih. 
Zoper tiste, ki tega določila 
ne bodo upoštevali, bodo or
gani javne varnosti ukrepali. 

Umirjena vozila po nezgo
di smemo izjemoma pustiti 
le toliko časa, da se dogodek 
fotografira, če j e  seveda tisti, 
ki ima fotografski aparat že 
prisoten. Fotografije j e  treba 
priložiti k zapisniku in j ih 
poslati zavarovalni skupno
sti. Po odstranitvi vozil si 
udeleženca izmenjata osebne 

POROČILO O PROMETNI NEZGODI 
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uradni postopek, lahko sam 
po 141. členu Zakona o pre
krških (Ur. list SRS, št. 12/77) 
predlaga uvedbo postopka 
pri sodniku za prekrške tiste 
skupščine občine, na območ
j u  katere j e  bil s prekrškom 
oškodovan. 

pri izvršnih organih, krajev
nih uradih in bencinskih čr
palkah. Udeleženca izpolnita 
en obrazec v dvojniku. Za 
predpisano izpolnitev obraz
ca j e  potrebno imeti utsrez-
no dokumente, kot so: voz
niško in prometno dovolje
nje, potrdilo o obveznem za
varovanju in polico s kupo
ni. Polico s kuponi, kar j e  
tudi novost, dobimo pri zava
rovalnici. Tisti, ki j e  nezgodo 
povzročil, j e  dolžan izročiti 
en kupon oškodovancu, kar 
se priloži zapisniku in pošlje 
zavarovalni skupnosti. 

Tuji državljani morajo 
imeti še zeleno ali modro 
mednarodno zavarovalno kar
to, katere izvod izroče naše
mu državljanu, oškodovane

mu z vozilom tuje registraci
je. 

Poleg skrbno vpisanih po
datkov na zapisniku j e  po
trebno narisati tudi skico — 
položaj vozil ob trčenju. Gle
de na položaj vrisanih vozil 
na cesti ali drugi javni pro
metni površini, prometnih 
znakov in označb na vozišču, 
če ti so in pa nakazane sme 
ri vožnje vozil pred trče
njem, zavarovalni skupnosti 
ne bo težko ugotoviti, kdo j e  
upravičen do škodnega zah
tevka in kdo ne. 

V bodoče se torej ravnaj-
mo po določilih zakona, na
svete pa vam bodo dajali  de
lavci javno varnosti. 

Pavel CUK 

Rak 

sečilih 
Ledvični tumorji  so razmeroma pogostni pri otrocih: 20 od 
stotlcov vseh tumorjev zraste na ledvicah. Pri odraslih sodijo 
med rediceJSe buie. Pri moi idh  zavzemajo 2 odstotica, pri  žen-
sicali 1Д1 odstotka vseh vrst tumorjev. Nevarni so predvsem 
zato, icer dolgo ne dajejo nobenih boiezensldh znamenj; bole
zen spoznamo šele taicrat, Ico j e  tumor že veiiic in  ga ne mo
remo več uspešno pozdraWti. 

podatke in pričneta izpolnje
vati poročilo na enotnem Ev
ropskem obrazcu, ki se pra
vilno izpolnjen enači z zapis
nikom, ki so ga dotlej poši
ljali organi javno varnosti za
varovalnim skupnostim. Ob
razce poročila lahko dobite 

Vrvež o b  iconicah j e  v Žireh vedno večji. S seboj  prinaša številne nevšečnosti i n  nevarnosti. 
K d a j  bomo poskušali rešiti v sa j  pešce, k i  so  pri  tem n a j b o l j  ogroženi? 

Najpogostejše znamenje 
ledvičnega raka j e  krvavitev 
iz ledvic. Krvavitev j e  lahko 
močna, tako da že s prostim 
očesom opazimo rožnat, r jav,  
včasih celo izrazito krvav 
seč. Seč j e  lahko navidez 
normalen, pod mikroskopom 
pa vidimo primešano kri. Kr
vav seč se lahko pojavlja ob
časno ,včasih nekaj dni ali 
še redkeje. Krvni strdki v 
seču povzročajo krče v se
čevodu, ki j ih bolnik občuti 
kot bolečine v ledjih. Boleči
ne lahko povzroča tudi vnet
j e  ledvic, ki se često pridru
ži ledvičnemu raku. Pritisk 
ledvičnega tumorja na čre
vesje povzroča včasih boleči
ne v trebuhu in prebavne 
motnje kot so bluvanje, za
peka ali driska. Včasih ne 
najdemo nobenega od našte
tih znamenj; bolnika prive
de k zdravniku hujšanje in 
slabokrvnost. Pri majhnem 
otroku neredko mati prva 
opazi ledvični tumor, ko pri 
kopanju zatiplje bulo v tre
buhu. 

V primerjavi z ledvičnim 
rakom, k jer  no poznamo 
nastanku raka na mehurju 
vzročnikov nastanka, vemo o 
več. Pogosto obolevajo delav
ci, ki so zaposleni v industri
j i  anilinskih barvil. Anilini, 
ki pridejo v telo najbrž z 
vdihavanjem, se  razgradijo v 
betanaftilamin in benzidin. 
Ti dve snovi se izločata s se
čem, pri čemer dražita sluz
nico mehurja in izzoveta rast 
tumorskih celic. Pogostnost 
raka na mehurju pri Egipča
nih povezujejo s parazitom 
Schistosoma hematobium, ki 
povzroča v steni mehurja bo
lezen bilharciozo. Motnje v 
presnovi beljakovine tripto-
fana s o  pogostne pri bolnikih 
z rakom na mehurju. Tudi 
nikotin, zlasti ka jenje  ciga

ret, kaže, da ima svoj delež 
pri nastanku tega raka. Ob
širne in resne raziskave so 
dokazale, da dolgotrajni ka
dilci v 50 odstotkih pogosteje 
zbolijo za rakom na mehurju 
kot nekadilci. 

Zla tvorba se pogosto raz
vi je  iz nenevarnih izrastkov 
na mehurju, papilomov. Le ti 
kot tudi pravi rak pogosto 
krvavijo. Krvava voda se lah
ko pojavi le občasno, včasih 
samo vsakih nekaj mesecev. 
To j e  velikokrat za bolnika 
usodno, ker misli, da j e  seč 
le slučajno rdeče barve. Za
četnega raka na mehurju po
gosto spremlja vnetje, kar 
občuti bolnik kot tiščanje na 
vodo, pekoče bolečine pri 
mokrenju in tudi krče. Vča
sih se bolniku voda popolno
ma zapre, drugič pa j e  ne 
more zadrževati. 

Pri ugotavljanju raka na 
mehurju si največ pomaga
mo s citoskopijo. Pri tej  pre
iskavi uvedemo skozi s<^no 
cev poseben optični instru
ment, s katerim lahko od 
znotraj pregledamo stene me
hurja.  Majhne izrastke lahko 
že ob samem pregledu od-
ščipnemo ali odžgemo. Pre
iskava odstranjenega koščka 
ali pa celice, ki j ih že v 80 
odstotkih dobimo v bolniko
vem seču, zanesljivo potrdijo 
sum na raka. 

Ce j e  tumor še majhen, ga 
lahko z enim delom mehurja 
vred pri operaciij odstrani
mo ali pa vsadimo vanj  vire 
radiaktivnega sevanja. Ce j e  
tumor velik, mora včasih od
straniti ves mehur in sečevo
de napeljati v črevo ali v tre
bušno steno. Ce se za opera
cijo ne odločimo ali če j e  tu
mor že zelo velik in ga ni več 
moč operirati, ga lahko z do
brim uspehom obsevamo. 

MIha DEBEVEC 
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»živite daleč od doma-
čegr. kraja. Kako gledate 
m kraj?'! 

»Vsat: dopust sem z 
druiino preiivel v Zireh. 
Verjetno je tudi to vpli
valo, da je hčerka Bojana 
posJala dopisnica Dela v 
Beogradu. 

Srečala sva se v hiši, ki 
stoj: nr. mestu nekdanje 
Jagrov.: hiše, kjer sc je 
2J. decembra 1922 rodil 
Antaii Jage;. 

Druiina se je kmalu iz-
selile, v Ljubljano. Očii^no 
j:, dejstvo, dr. jc bil v te
lovadnici, še preden se je 
rodil, pomagalo, da je do-
raščajoči Tone ostal zvest 

Športni dejavnosti, zlasti 
atletiki. Bil je med dru
gim juniorski prvak Slo
venije na 110 m ovire. 

Lotit se je gradbeništva 
na srednji tehniški šoli v 
Ljubljani. Ves čas pa je 
bil povezan z Zirmi, saj je 
sleherne počitnice preii
vel tu. 

Tedaj je gradbene in 
Športne ambicije pretrga
la vojna. 

Ze leta 1941. ga srečamo 
kot sekretarja v eni iz
med celic SKOJ-a. 

»Tako so mc v začetku 
leta 1942. zaprli in interni, 
rali v znana koncentracij
ska taborišča v Italiji: 
Gonars, Treviso, Visco. 

Pa kapitulaciji Italije, 
sem jeseni 194i odšel na
ravnost v partizane, v 
Prešeronvo brigado, kjer 
sen: od mitraljezca do ko
misarja čete doiivljal z 
brigado vso njeno slavno 
Zgodovino.« 

Po osvoboditvi je naš 
Ton J odrejen za odhod v 
letalsko vojno akademijo 
v Sovjetsko zvezo. 

Vrnii se je leta 1947 kot 
pUot, s činom poročnika. 

Sis istega leta postane 
eden prvih profesorjev, 
najprej na nitji letalski 
akademiji, leta 1962 pa 
na višji letalski akade
miji. 

Medtem je tudi sam 
končal višjo letalsko aka
demijo in se razvijal in 
napredoval, kakor se je 
pač razvijalo naše letal
stvo — do čina letalskega 
polkovnika — leta 1970. 

»Moram povedati, da so 
nekateri moji učenci že 
generali. Pilote — moje 
učence srečujem povsod; 
tako v vojski, kakor v ci
vilnem letalstvu.« 

»Kaj pa predavate«, 
povprašam radovedno. 

»Predvsem sem preda
val taktiko letenja. Tudi 
pisal sem o tem. Moje 
knjige s tega področja so 
prevedene tudi v tuje je
zike. Napisal sem učbenik 
letalske navigacije. Preva
jal sem iz ruščine«, razlo-
li v nekaj jedrnatih stav
kih svoje delo. 

Naš rojak velja za ene
ga najboljših letalskih 
taktikov, tako pri nas kot 
v svetit. 

Razmere v Zireh so mi 
precej poznane. Tisti, ki 
bi se po 30. letih vrnil, Zi-
rov ne bi več poznal. 

Tudi mi ni vseeno, kaj 
se dogaja tukaj in zame
rim Zirovcem, da so dom 
Partizana spremenili v 
skladišče«. 

Kaj pa načrti? 

Prihodnje leto odhajam 
v pokoj. Verjetno pa bom 
še predaval na civilni le
talski šoli, kajti manjka 
ljudi. 

Tekst: Nejko Podobnik 

Foto: Franc Jesenko 

Kulturno rubrika 

PORTAL IN VRATA »PRI PEKU« V ZIREH 
Lep mot iv  kamnitega portala v baročni tradicij i  In vrat s 
kasetami v Icaterlli Je značilno vltlčasto okrasje  Je nastal leta 
1875. Spet se srečujemo z Izrazito »primorsko« obliko kamno
seškega okrasja, k i  b i  ga prav  lahko povezali z de lom potu
jočih, ver jetno kraških kamnosekov, k i  so v tem času oprav
l ja l i  zadnje  velike naloge predvsem pr i  gradnj i  železnic (kam
niti  mostovi). V kolikor Je portal Se vedno precej  konserva
tiven p a  oblika vrat  z omamentom,  k i  kaže n a  sočasni 
novobaročni slog kaže n a  nekoliko več jo  »modernost«, kar 
spet priča o tem, d a  so se mojs t r i  lesne obrti  prilagajali  
nov im zahtevam mnogo  hitreje kot  p a  kamnoseki. 

Tekst: Dr. Ivan SEDEJ 
Foto: Marjan PISUAR 

Т»Јг-И.'ј*̂Л«Л'. • 

Za sodelovanje In zasluge pr i  
razvo ju  Salona l ikovnih sa-
morastnlkov v Trebnjem.  

»DELO ŽIVLJENJE. Je 
glasilo ALPINE tovarne 
obutve Zlrl, Stara v a s  23 
— n. sol. o., k i  Ima v svo j i  
sestavi TOZD Obutev Zlrl, 
TOZD Obutev Gorenja vas, 
TOZD Plastika 21ri, TOZD 
Maloprodaja In Delovno 
skupnost skupnih služb. 

Ureja ga uredniški odbor: 
Ivan Capuder 
Martina Gregorač 
Majda Jesenko 
Vladimir Plvk 
Janez Smeh 
Alfonz Zajec 
Anuška Kavčič — tehnič
ni  urednik 
NeJko Podobnik — odgo
vorni urednik 

Izhaja mesečno, naklada 
1700 Izvodov. 
Fotografije: Franc Jesenko 
Tisk: Gorenjski tisk, K r a n j  
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Tovarišici Alojziji Ravnikar 
in Ludviku Jesenovcu ielimo 
ob odhodu v pokoj trdnega 
zdravja in čimboljšega po
čutja. 

Ob 30-letnici 
pihalnega oikeslta Alpina 

Minila sta k o m a j  2 me
seca, odkar smo v naši 
delovni organizaciji pro
slavljali pomemben jubi
le j  — 30-letnlco ustanovit
v e  tovarne. Istega leta, to
čneje avgusta 1947, p a  j e  
bila ustanovljena tudi  pi
halna godba. Iz vrst čev
l jarjev.  V 30 letlii j e  god-
nikl dolgujemo posebno 
b a  precej prispevala h 
kulturnemu razvoju v kra
j u  samem, ponesla pa  j e  
tudi Ime Alpine Sirom na
še lepe domovine. Godbe
niki dolgujemo posebno 
zahvalo vsem delavcem 
našega kolektiva, k i  nam 
d a j e j o  vso podporo. Upa
mo, da  bomo Se vnaprej  
vredni njihovega zaupa
nja.  

Ob našem jubi le ju  smo 
povabili v goste pihalni 
orkester Sandrik iz CSSR 
i n  z n j i m i  preživeli 3 le
pe dneve. Pripravili smo 

koncert v Skof j i  Loki, 
Zlreh, Gorenji vasi. Na 
slavnostni koncert smo 
povabili vse nekdanje ka-
pelnlke referente In 
j i m  izrekli posebno za
hvalo za n j ihov  pri
spevek k razvoju god
b e  v 30. letih. Prav je, da  
o b  te j  priliki pohvalim 
tudi vse godbenike, k i  vlo
ž i jo  veliko truda i n  priza
devnosti v vsako novo 
skladbo. Tudi vztrajnost 
j e  eden poglavitnih dejav
nikov, k i  vpl ivajo n a  raz
v o j  i n  rast kakovosti iz
vajanih melodij.  

I n  na koncu pozivam 
vse mlade fante, n a j  se 
vkl juči jo  v pihalno god
bo, ka j t i  ie o b  sodelova
n j u  mladih članov se b o  
godba lahko razvijala i n  
dosegla Se v iš je  jubileje. 

Viki  ŽAKEU 

Clanl pihalnega orkestra Iz CSSR si  ogledujejo naše proizvod
ne  prostore. 

Naskovski Sonja iz prodajalne v Novi Gorici, Je-
raša Jerica — TOZD Gorenja vas, Anton Čeferin, Vera 
Burjek, Milan Oblak, Marinka Košir, Nada Peternel, 
Marjeta Čad, Rajko Mlinar in Martina Govekar, obrat 
Žiri. 

п 

— In tu se boš, dragi, ukvarjal s svojim hobbyjeml 
Ob koncerta o b  30-Ietnlci Zirovske godbe — skupen nastop gostov Iz CSSR in  
naSili. 


